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Протестни митинзи

ст дената поводом

злочина у Трсту
|Народнг||студентска омладина'
»еоградсшгниверзитета одржа-

а ових ;;а на свим факултетима,

| свим ;инама лротестне ми-

инге у зи са терором над на-

-IШМ жив;м у Трсту. Студенти су

6м при.сом упутили протестне

глеграми многобројне резолу-

г,нје МеМародној комисији, Оку-

-Iационојloјној управи и демо-

Трста, изражава-

ући свс огорчење због злочина-

јких ноу’пака цивилне полиције

I теро’ над народом Јулијске

Срајине зрни „А“, манифестујући

■воју сддарност са тежњама и

фаведнизахтевима нашег жи-

-s.ва и [тифашиста Италијана за

лрикљуsе Федеративној Народ-

зој Реблици Југославији.
На јТестним митинзима сту-

на којима је у-

>ество.о око 400 студената, из-

>азилав' топла љубав НСО пре-

ла наишраћи у Јулијској Краји-

ји и :ту и захтев да окупацио-

1е вл И У зони „А“ онемогуће

;аље очине које врши цивилна

шлица над народом који непо-

:олеб во изражава своју жељу

:а Јујсра Крајина са Трстом бу-

е пр
л&чена ФНРЈ.

Про 600 студената и студент-

ињаЈКВШ окупљених на про-

естн? митингу манифестовали су

против убица из

Ике а, против терора фашисти-

ке вилне полиције, ко]и се вр»-

Трсту и Јулијској Крајини.

Б:рl узвицима „Трст је наш“,

, „;у;ка Крајина је наша“, сту-

дш ЕКВШ изразили су једино

пгзно решење будућих граница.

вео Трст, седма федерална

; ј с :ца Ф.Н.Р.Ј.“, то је парола

| с јом Су 1500 студената меди-

I пизашли на протестни митинг

| гУЈући своју солидарност са

народом Трста и Јулијске Крајине,

који једино у оваквом решењу види

остварење својих тежњи, гаран-

тију своје слободе, стечене кр-

вљу својих најбољих синова.

У резолуцијама донетим на про-

тестним (митинзима, на којима је

учествовало преко 1800 студената

технике, истиче се: „Упорном и

непоколебљивом четворогодишњом

борбом п!'отив крвавог фашизма

учврстило се братство и јединство

Словенаца, Хрвата и Италијана у

Јулијској Крајини и Трсту. Ова

борба коју су херојски народи о-

вога краја водили на .страни Ује-

дињених нација даје им пуно пра-

во да се самостално определе, а

они су већ безброј пута јасно но-

казали, и данас показују, да сво-

ју слободу и срећну будућност јви-

де само у* оквиру Титове Југосла-

вије.“

На ПољопривреднО!-шумарском,

на Правном, на Ликовној и Музи-

чкој академији, на читавом Бео-

градском универзитету Народна

студентска омладина одлучно је

захтевала да се 'прекине са угње-

тавањем над народом Јулијске

Крајине и да се оствари присаје-

дињење Трста и Јулијске Крајине

Федеративној Народној Репу-

блиин ЈугославиЈи.
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АЛБАНСКИ СТУДЕНТИ НАМ ПИШУ
Тирана, 17 фебруара 1946

[раги другови,

ушевили су нас ваши пламени

Iтски поздрави. Они још више

лују братска осећања која сје-

ју наше омладинске студент-

ррганизације и тесне везе за-

ше на нашој заједничкој борби

ив фашистичких непријатеља и

јника наших земаља.

еравамо вас да учинити

пто /е могуће да би наше везе

зле сваким даном боље, на сре-

I Лдобро наших народа и наше

дине.

гоку сазивћ Савета федерације
:нтске албанске омладине про-

месеца, потврдили смо неоп-

ост непосредне сарадњв са сту-

ша Федеративне Народне Ре-

чке Југославије. То доказује

у будућности срдачни односи

иашим двема народним репу-

зма бити још више продубље-

ако би наше две земље поста-

Јоћни бедем за очување мира

родне демократије на Балкану.

\?лимо вам нове успехе у вашем

и изражавамо нашу искрену

1В према херојским народима

:лавије, вашој Федеративној
удној Републици Југославији и

1 свој народној омладини Југо-

је, чврстим гарантима победа
'

народа и албанске омладине.

\зела херојска омладина Југо-
/е/

вело братство наше народне

Iине!

вела искрена сарадња Југосљо-

е и Албанске републике!

а Комитет албаиске сгудентске

омладине, секретар,
МИМТАЗ ШЕХУ

ео М. Анастасијевић, ст. права)

СВЕТСКА ОМЛАДИНСКА НЕДЕЉА

Од 21 до 28 марта и ове године

прославиће омладина читавог света

Светску омладинску недељу. Тих

дана пролећне недеље омла-

динске организације и омладина

свих земаља развијају, појачавају

напоре за осигурање победе слобо-

дољубивих народа, за трајан мир и

истинску демократију, за учвршће-

ње пријатељства и братства међу,

народима. Преко митинга, конфе-

ренција, свечаности, парада, излож-.

би, концерата, измене писама и де-

легација, итд., омладина разних зе-

маља проширује међусобно познан-

ство и везе и јача солидарност и

пријатељство.

Први пут Светска омладинска не-

деља је прослављена 1943 г. у теш-

ким годинама рата, на иницијативу
Светског омладинског већа. Она се

звала „Недеља пролећне офанзиве",

Тих дана омладина је појачала сво-

је напоре за победу над фашисти-

чким агресорима. У Совјетском Са-

везу, САД, Енглеској и другим зе-

мљама недеља је била прилично

широко постављена.

У 1944 години парола Светске о-

младинске недеље била је: „Помог-

нимо да 1944 буде година победе“.
Тада су још више проширене везе

међу омладином разних земаља и

још јаче уједињени напори за ствар

заједничке борбе.
Светска омладинска недеља у 1945

години одржала се у знаку победе

слободољубивог човечанства над

мрачним снагама фашизма и ства-

рања темеља дугог и праведног ми-

ра. Тада су везе и пријатељство ме-

ђу омладином света биле још више

учвршћене, спроводила се широка

припрема за Светску омладинску

конференцију.
Омладина Југославије, иако је од

првога дана узела најширег учеш-

ћа у борби против фашизма и у

највећој мери развила братство и

пријатељство са омладином других

земаља, није могла организовати

прославу Светске омладинске не-

деље у 1943 и 1944 години због сла- ј
бих веза и необавештености, што

су наметнули услови рата и окупа-

ције.

Међутим, 1945 године наша омла-

дина је кроз Уједињени Савез узе-

ла најпунијег учешћа у прослави

Светске омладинске недеље. У тим

данима она је појачала своје напоре .

на фронту против преосталих снага

окупатора и у обнови земље. Пре-
ко многобројних митинга и конфе-

ренција јасно се манифестовала ње-

на жеља за сарадњом са прогреси-

вном омладином света. То је још
више подигло углед наше омладине

пред омладином осталих земаља,

која је са великим дивљењем пра-1
тила нашу борбу и наше победе.

Светска омладинска недеља одр-

жава се ове године у новим усло-

вима мирног развитка наше земље,

у данима када цео наш народ све

своје снаге даје за обнову и из-

градњу наше нове државе Федера-

тивне Народне Републике Југосла-
вије.

Данас се све наше организације
налазе у претконгресном такмичењу

за 111 Конгрес омладине Југослави-
је. Кроз то такмичење наша омла-

дина на свим пољима и у разним

облицима активности одговара на

новогодишњи позив маршала Тита.

Иницијатива омладине Београдске

текстилне индустрије, села Срем-
ских Михаљеваца и 1 мешовите ги-

мназије за узимање одређених о-

бавеза у раду на изградњи прихва-

ћена је од све омладине. Она се

претвара у широки опште омладин-

ски покрет, и већ свуда даје прве

резултате.

Народна студентска омладина

прославља светску омладинску не-

дељу у знаку појачања такмичења,

у ■настојању за постизање што ве-

ћих успеха. У оквиру светске омла-

динске недеље, поред осталих мани-

фестација, НСО организује свечану

академију у суботу 24 о. м. на Пра-
вном факултету, а у недељу 25 о.

м. НСО Београдског универзитета

одлази на излет у околнну Бео-

града где ће се одржати тренинг за

Пролећни крос.

26 и 27 марта НСО ће се укљу-

чити у припреме и прославу наро-

дног празника 27 марта.

У време светсие омладинске недеље појачајмо такмичарски дух!

(Студенти технике раде на обнови свог Факултета)

Маршал Тито потписао уговор о пријатељству и узпјмној помоћи

између Пољске и Југославије

Ових дана је учинио посету

братској Пољској маршал Југосла-

вије Јосип Броа-Тито, где је био

најсрдачније и најсвечаније до-

чекан.

Братски пољски народ, исти о-

нај народ који је у овом тешком

рату пропатио и храбро се борио

као и остали слободољубиви на-

роди, зна да цени човека који је

стајао на челу устаика народа Ју>

гославије, зна да цени нашег Мар-

шала, који је кроз четири године

без страха немилосрдно тукао за-

једничког непријатеља читавог

слободољубивог човечанства, а по-

себно заклетог непријатеља свих

Словена немачки фашизам.

Пољски народ цени маршала Тита

и народе Југославије, јер смо ми

и Пољаци имали исту судбину, за-

једнички циљ ослобођење ис-

под мрског фашизма. Ми се разу-

мемо и. волимо, јер смо спонтано

саосећали Једни са другим у за-

једничкој несрећи и.Зорби, јер смо

имали и једни и други своје Мај-

данеке, Бањице, Освециме и Јасе-

новце. Са братским пољским наро-

дом као и са свим слободољуби-

вим народима вежу нас тековине

народно-ослободилачке борбе: де-

мократска власт, народна војска,

решење социјалног питања, аграр-
-1 на реформа, а посебно са брат-
-1 ском Пољском као и осталим сло-

венским народима веже нас крв,

исто порекло словенска соли-

дарност.

Исто онако као што су Пољска

и Југославија биле удружене у

борби кроз огањ и све тегобе о-

вога рата, данас имају исте задат-

ке у мирним условима изградње.

ОЗе земље настоје и настојаће да

учврсте своју независност, да о-

безбеде срећнију будућност сво-

јим народима. Оне ће имати да

реше многобројне проблеме, који

данас стоје пред њима на свим

пољима држав«е делатности: еко-

номском, културном и политич-

ком.

За време боравка маршала Ти-

та у демократској ПољскоЈ потпи-

сан је Уговор о пријатељству и

узајамној помоћи између демо-

кратске Пољске Републике и ФНРЈ.

Уговор је проистекао као нужност

заједничке борбе пољског народћ

и народа Југославије за своју

слободу и егзистенцију, као нужна

последица горког искуства из да-

ље и ближе прошлости нападач-

ких тежњи и намера Немачке.

Пољски народ и народи Југосла-

вије кроз историју до данас, а

најмање у овом периолу после 1941

године, нису имали нити имају

препрека у односима између наше

две земље, нити ма каквих узрока

који би могли послужити као пре-

преке у јачању наших пријатељ-
ских и братских веза. Напротив,
«аши народи су имали исту суд-
-sину у овом рату, имали заједнич-
ког непријатеља, и из тог разлога,

природно, наше две земље имају
све услове да се што чвршће по-

вежу и ојачају своје везе како по-

литичке, тако економске и кул-

турне. Сама чињеница, да су обе

стране уговорнице биле циљ веков-

ног немачког империјализма за

насилно поробљавање и униште-

ње, јасно нам говори да Уговор
претставља најпскренију и најочи-
тију жељу обе наше земље да пу-

тем мирног развитка и узајамног
потпомагања обезбеде себи и сво-

ј'им покољењима срећнију будућ-
ност од сваког будућег угрожава-

ња од стране Немачке, или ма ко-

га нападача који има освајачке на-

мере.

Овај Уговор такође не значи ни

У ком случају стварање неког по-

себног пакта против ма које зем-

ље. Напротив, он је закључен у

духу општих, заједничких настоја-
.ња самих Уједињених нација, као

природна последица заједничке
судбине обе наше земље. Он ће

послужити као драгоце« прилог

европском и светском миру, и он

ће допринети тиме много, јер ће

бити и важити као чврст, непоко-

лебив темељ демократије у свету.

Зато ће њега позлравити сви ис-

крени пријатељи мира, све демо-

кратске снаге света, и у њему ће

видети, осетити, значајан допринос

консолидацији прилика у свету.

Народи Југославије и пољски на-

род заједнички су давали допри-

! нос у борби против фашизма, они

ће и данас сарађивати и залагати

[ се за политику мира, за изградњу

I демокртије у свету. И таква сарад-

[ ња, искрена настојања обеју зема-

ља у томе правцу претстављаће
велики допринос општем залага-

њу свих слободољубивих демо-

! кратских народа, не само Европе,
) него и читавог света да се уни-

и последњи остатци фашизма

и стабилизује мир.

Бранислав Крунић, ст. права

МИНИСТАР ПРОСВЕТЕ

Иитра Иитровић-Ђилас
У ПОСЕТИ ВЕТЕРИНАРСКОМ

ФАКУЈIТЕТУ

Минмстар просвете Србије, другари-

ца Митра МнтровиЂ-Ђнлас са ректо-

ром београдског Уннверзнтета после

обнласка Ветеринарског факултета

рРГА НАРОДИЕ СТУДЕНТСКЕ ОМЛАДИиЕ БЕОГРАДСКОГ УНИВЕРЗИТЕТА

ТОД. X. БРОЈ 2. Излази двапут месечно БЕОГРАД, субота, 23 марта 1946 ЦЕНА 2. ДИН.



У духу такмичења почнимо рад у новом семестру

Такмичење које се од 1 марта

спроводи на свим факултетима, пред-

ставља један одре+јен и полетан на-

чин да се задаци и обавезе које је

на себе узела Народна студентска

омладина Београдског универзитета

што потпуније, успелије и брже о-

стваре и изврше.
Са једне стране

наши факултети међусобно, наш У-

ниверзитет као целина такмичи се са

Загребачким и Љубљанским универ-

зитетом у томе ко ће до почетка

рада Светског студентског конгреса

дати сразмерно више готових струч-

њака, положених испита и ко *е ма-

ње изгубити семестара. Са друге

стране, укључујући своје напоре у

свенародна настојања да се земља

што пре изгради,
НСО Београдског

универзитета унела је у такмичење

осим учења још три тежишта. кул

турно-просветни рад, фискултуру и

обнову, с тим, да учење и даље о-

стаје наш најважнији и основни за-

датак.

Такмичење на нашем Универзитету

има две етапе. Прва је до 9 маја

дана почетка рада 111 Конгреса Ан-

тифашистичке
омладине Југославије,

а друга до 17 августа када *е почети

са радом Светски студентски кон-

грес, на коме
Ке наши делегати из-

нети шта су наше студентске орга-

низације успеле да остваре до краја

школске године.

Одмах се треба осврнути на неке

ствари које су искрсле у самом по-

четку
такмичења. Неки секретаријати

нису умели правилно да приступе

постављању
такмичења н доношењу

конкретног плана, те су тако учи-

њени извесни пропусти који могу,

ако се не уклоне, да буду озбиљне

сметње за развој такмичења. Ини-

цијативу за такмичење, која је дошла

од самих студента неки наши секре-

таријати нису, или су са мало умеш-

ности умели да прихвате. Најбољи

пример за то је такмичење на меди-

цинском факултету, где су се године

такмичиле меЈју собом, износиле ре-

зултате путем графикона, табела

итд., а секретаријат НСО-а није у

томе узимао никаквог учеиЛа, нијо

пратио и помагао рад студената. Да-

ље, план за такмичење и обавезе

које су имали да поднесу секрета-

ријати у име факултетских одбора

био је у случајева створен

искључиво у кругу секретаријата, а

Да се нису за то покренули студенти,

да они као што је и требало учини-

ти, узму учеш+ка у стварању плана.

Отуда то, да су прве поднесене оба-

везе претстављале нереалност, нешто

до чега се дошло без обзира на

стварно стање ствари, а у чему су

најдаље отишли другови са агроном-

ског факултета, који су се обавеза-

ли (правилније: секретаријат се оба-

везао) да да
26 обичних и 80 струч-

них предавања, ветеринарски, који је

решио (односно секретаријат је ре-

шио) да на раду у кружоцима обу-

хвати 99% студената и правни који

је без иједног фискултурног актива

узео на себе да организује интер-

универзитетско фискултурно такми-

чење! Други секретаријати су оти-

шли и у другу крајност те су за сво-

је обавезе узимали оно што је ве+l

и без такмичења постигнуто,

то било из страха да не претерају

у својим обавезама, било из непо-

знавања прилика на факултету. Де-

шавало се чак и то да су поЈ'едини

чланови секретаријата подносили су-

протне и сасвим различите обавезе.

Сви ти пропусти учи«>ени су из јед-

ног истог разлога што су планови за

такмичење донесени без знања сту-

дената који су тек накнадно били

обавештени о томе и имали су само

да их прихвате. Да је то било тако

види се и по томе што су многе

обавезе биле доцније, када су сту-

дентске масе детаљније упознате са

такмичењем, измењене и у њих у-

нето више реалности.

Колико је био лабав однос поје-

диних факултетских секретаријата

НСО-а према припремама за такми-

чење, говори нам и то што је пита-

ње пропаганде у вези са такмиче-

њем било до крајности запоставље-

но, мада се то пред све секретари-

јате благовремено поставило и ма-

да су они са пуно воље о томе ди-

скутовали на својим састанцима. Је-

дино је правни факултет у потпуно-

сти заменио старе и избледеле па-

роле прошлих акција са свежим па-

ролама и позивима на такмичење.

На другим факултетима су се, тек

ту и тамо, појавиле пароле о такми-

чењу и то тако постављене да се

једва и примеЈчују у маси других

парола, што још једном указује на

то да се са много формалности при-

лази такмичењу тј. главно је да су

пароле ту, а да ли су оне приметне

или не, о томе се води мало рачуна.

Неки факултетски одбори НСО-а

су се у доношењу обавеза сувише

ослањали на проценте, износе+ни по-

једине тачке суво и нејасно, као н.пр.

даЈнемо 90% испита са просечном

оценом 90% од најбоље оцене, или

су чак техничку и садржајну страну

зидних новина изражавали у про-

центима (Виша педагошка школа).

Тачка о сарадњи у „Народном

студенту“ није најбоље схваћена. Из-

лажење „Нродног студента“ је нај-

уже везано за учешће студената

који ће својим допискма омогуЈчити

да гласило НСО-а обухвати све про-

блеме, да правилно прати такмиче-

ње, да износи примере ударништва

и на време укаже на пропусте који
ће искрснути у раду. Зато је у ппа-

ну такмичења наведена и ова тачка:

такмичити се у томе који ■ће факул-

тет дати веЈчи број добрих дописа

за наш „Народни студент“ и омла-

динску штампу. Изгледа да су наши

секретаријати схватили да се тре-

ба ограничити на један одређени

број дописа. То је неправилно, би-

ло да је та обавеза 75 (медицински

факултет) или 2 долиса мвсечно

(Виша педагошка школа), јер ниједан

факултет не може бројевима огра-

ничити своје учешће у нашем листу.

Добрих дописа треба слати што ви-

ше, а резултати се износити у

току и на крају такмичења од стра-

не уредништва. Тако треба приЈчи са-

радњи у „Народном студенту".
Неки факултети у своме плану су

сасвим мало пажње посветили поди-

зању фискултуре (фармацеутски фа-

култет), а Виша педагошка школа у-

опште и не спомиње фискултуру.

Такав однос према фискултури се не

може оправдати и секретаријати

треба одмах свој став да исправе

како би омогуЈчили и остварили уче-

шће и својих факултета у фискул-

турном животу.

То би углавном
били недостаци

који су се до сада појавили. Секре-

таријати НСО-а, уколико то већ нису

предузели, треба што пре да при-

ступе њиховом отклањању, како би

даљи развој такмичења био пра-

вилан.

*

Општи план такмичења сада је у

целости употпуњен
обавезама На-

родне студентске омладиие. Од тих

обавезз треба подвуЈчи следеЈче:

Правни: Снабдети једно село са

најмање 300 књига. Удвостручити

број слушалаца на течају руског и

отворити течај француског језика.
ЕКВШ: ДаЈче у јунском и октобар-

ском року од 240 кандидата 170 ди-

пломираних стручњака, што чи»и

75%. _ Сакупиће 340 добрих књига

за радничку и сељачку омладину.

35 сеоских задруга у о-

колини Београда и ломоКи им у во-

ђењу књиговодства и администра-

ције.

Пољопривредно - шумарски: Да*е

89.000 радних сати на учењу по

кружоцима. екигту студена-

та Окружном народном одбору

Београда ради помоЈти у спровођењу
сетвене кампање. Даlне 12 струч-

них предавања на селу.

Медицннски: Даlне до краја школ-

ске године 2338 испита са средњом

оценом 7,35. lO преда-

вања на Дебатном клубу. Саку-

пиће за радничку и сељачку омла-

дину 2630 добрих књига.
у
— Даlне са

својим радним бригадама 37.000 ра-

дних часова.

Виша педагошка школа: Средња

оцена у положеним испитима биће 8.

Ветеринарски: Обавезује се да ће

75% апсолвената дипломирати до

краја школске године. Окупиће на

колективном учењу 95% студената.

lO добровољних чи-

талачких група.

Технички: Просечна оцена биће

7,50. Одржађе 100 предавања за

и сељачку омладину.

2OOO добрих књига које

1»е послати радничкој и сељачкој о-

младини. Обухватиће у радним

бригадама 70% уписаних студената

и даће 30.000 радних часова.

Музичка академнја: Формираће

пет камерних
ансамбла. lO

добрих приредби за радничку и се-

љачку омладину. течај

руског и енглеског језика.
Ликовна академија: Обавезује се

да просечна оцена буде 7,5. О-

бавезује се да ће 100% апсолвената

завршити школу.
Такмичиће се са

загребачком и љубљанском Ликов-

ном академијом, ко Iне више дати

бољих "адова за изложбу поводом

111 Конгреса Антифашистичке омла-

дине Југославије. Обавезује се

да уметнички декорише један дечји

дом.

Филозофски: Обавезује се да ће

до краја августа дати 50 готових

стручњака, 285 положених испита са

просечном оценом 7,9, да +»е на ко-

лективном раду скупити 345 студе-

ната и дати 11.800 радних часова.

Такмичење је почело на свим фа-

култетима и оно из дана у дан узи-

ма све шири замах који Iне се још

више повеЈнати после семестралног

распуста. Прву и најважнију ствар

коју сви секретаријати НСО-а по фа-

култетима и на годинама морају

стално имати у виду је контрола

рада. Због тога треба одмах видети

како иде са бележењем радних сати

по кружоцима, по радним брига-

дама, износити резултате сваке не-

деље у облику графикона, табела,

итд., који I>е се истакнути на једном

месту како би се видело који кру-

жок, која радна је најдо-

следнија датим обавезама и чији су

резултати најбољн.

Кроз цело такмичење треба да

провејава штедња у материјалу. По

нашим лабораторијумима, цртаони-

цама, вежбаоницама итд., сваки

народни студент се треба што

више трудити да у потпуност»

искористи расположиви материјал

да за једну ствар, за једм)

вежбу, употреби колико је потребно

а не да услед немарности и непа

жње троши сувише. Уколико се 6у

де штедња у материјалу спровел«

правилније, утолико и општи у-

спех такмичења бити већи.

Сви су се факултетскн одбори о-

бавезали да дају приредбе код ра-
дничке и сељачке омладине. Спрз-

мању приредби треба приступвти

одмах. Јасно је да при томе трвба

првенствено водити рачуна о ква-

литету како би приредое поститле

свој циљ и биле један пззитиван до-

живљај за наше другов? крај стро-

јева и плуга. Добро би било да ;ви

секретаријати одмах надраве у тзм

правцу план и распоред,Ца се неби

десило да се једне у исг>ј

фабрици сретну два или три фак ш-

тета истовремено. То би исто Iа-

жило и за предавања нзј струч; их

области, науке, итд. Т >х-

нички факултет, например обаве ао

се да ће дати 100 предав ња за >а-

дничку и сељачку омлади \у.
Ако се

тај број жели стварно да постилне,

уз услов да сва предавањ* буду јђо-
бро припремљена, онда се мора 6д-

мах приступити детаљној разради

плана предавања који I\е тредааач-

ки активи спровести у жи| от.

Ако наши секретаријати успеј> да

отклоне недостатке који у се до

сада појавили, ако се у т жмич *њв

унесе више конструктивноф-и н *жо

добије потпун мек:ован оббик, 4*да

можемо бити сигурни да <• ненемо

застидети наших резултата| којм

бити изнети на 111 Конгрел Анти-

фашистичке омладине Југсфавије и

на Светском студентском бонгресу.
Брана Јанковић, <§. мед.

Претседник На-

родне скулштине
ФНМ друг

Др. Иван Рибар претплжио се

на наш лист за годнну *ана и

послао уз годишњу пр| гппату

и 500 динара као пр лог

Ми сво сматрамо високс 1 поча-

шћу ц
признањем за наш лист и

овом приликом се најтоплше за-

хваљујемо др. Ивану Ри4ру на

помоћи и пажн»и. I

„Народни сту.lенl ,

ОПШТИ ПЛАН ИНТЕРФАКУ ЛТЕТСКОГ ТАКМИЧЕЊА

НАРОДНЕ СТУДЕНТСКЕ ОМЛАДИНЕ БЕОГРАДСКОГ

УНИВЕРЗИТЕТА

УЧЕ Њ Е :

а) Ко *е до почетка нове школске године, односно почетка ра-

да Светског студентског коигреса дати внше готових стручњака сра-

змерно броју кандндата који су ислунилн све потребне семестре.

б) Ко *е дати више положених испита и чија *е просечна оце-

на бити боља.

ц) Ко *е најмање изгубити семестара (сразмерно броју сту-

дената).

д) Ко више студената окупити на колективном учењу, тј. на

раду по кружоцима.

КУЛТУРНО-ПРОСВЕТНИ РАД:

На културно-просветном пољу треба развити такмичење у сле-

деђем:

а) Подизање квалитета наших приредаба како оних које ће се

одржавати међу студентима, тако и оних које Ђе студенти давати

за радничку и сеоску омпадину.

б) Што боље обрадити и приредити зидне новине.

ц) Одржати низ добро припремљених предавања из разних

области науке, стручности и уметности код радничке и сеоске омла-

дине.

д) Скупити што више добрих, одабраних књига које 1»е студен-

ти послати радничкој и сеоској омладини.

е) Такмичити се у томе који ке факултети дати већи број до-

писа за наш „Народни студент“ и омладинску штамлу.

ф) Што успелије обрадити теме на дебатним клубовима.

ФИСКУЛТУРА:

Развијати фискултурни живот и окупитн на томе пољу што веl%и

број студената, припремају*и се за интерфакултетско и ннтеруни-

верзитетско такмичење које ке се одржати накрају школске године.

ОБНО В А :

а) Ко *е више студената окупити у радним бригадама и ко ће

датн већи број радних часова.

Такмичење има две етапе. Прва је до 9 маја, даиа 111 Конгре-

са Антифашистичке омладине Југославије, а друга до 17 августа, ка-

да почиње са радом Светски студентски конгрес.

Студенти медицине на раду

Проф. др. М. Нешковић ради заједно

са студентима

Студенти правног факуптета урођују

травњаке испред Факултета

ПРЕД СКУПШТИНУ

ПОТПОРНОГ УДРУЖЕЊА
Потлорно удружење студената

Београдског универзитета

своју прву сиупштину на дан 1 апри-

ла 1946 год.

Скупштину сагчињавају делегати ко-

ји су изабрани од стране чпанова

потпорног удружења (свих уписаних ,

студената), који се бирају тајннм гла-

сањем и то, на сваких 50 студената

бира се један делегат, а за остатак

на Правном факултету

„
техничком факултету

„
меднцинском факултету

„ филозофском факуптету

„
лољ. шумарском факул.

„ ветерннарском факултету

„ фармацеутском факул.

„
теолошком факултету

„
Е. К. В. школи

\
„

акад. лик. уметности

музимкој академији

Избор делегата и заменика врши-

*е се по кандидационим лиетама за

сваки факултет посебно. Кандндаци-

оне листе морају бити потпнсане од

најмање двадесет чпанова потпорног

удружења. ПИСТЕ СЕ МОРАЈУ ПОД-

НЕТИ НА ОВЕРУ УПРАВИ ПОТПОР-

НОГ УДРУЖЕЊА најкасније осам

дана пре избора тј. до 25 марта 1946

год.

Избори депегата по факуптетима

извршиЂе се 31 марта непосредним

тајним гласањем листикима. Број и-

забраних делегата са појединих ли-

ста одређује се процентуално броју

гласова које је та листа добипа. или

у случају једне листе сматра се да

је цепа листа изабрана.

Све техничке послове око избора

Спровешће стручна удружења. Избо-

ре спровести и руководити иети-

ма избориа комисија коју треба и-

забрати на самом бнралишту. Из-

борна комисија мора написати за-

једничко пуномоllи|е свима депега-

преко 25 студента бира се 1
један депегат.

Право гласа има сваки чла» Пот-

порног удружења (сваки уД :а«и

студент),

Привремена управа по одо( ењу

универзитетских власти распис > о-

вим изборе делегата за скуп ину

Потпорног удружења за 31 лрт

1946 године.

Према броју студената у про||омј
семестру треба да се изабере: |
68 делегата са 34 заменика

50 „ „
М

**

37 „ „
18

28
„ „

1*
**

25 „ „
17

„

11 „ „

*
**

6
„ „ **

3
„ II **

69
„ „

34 „

3
„

„3 **

5
„

„3 „

тима као и заменицима у коме е

се унети свачије име посебмце. [•

номоћије I*е им служити као г<■

тимација на годишњој скупип н.

Годишња скупштина се »-

прила о. год. на Правном факу »•

ту, амфитеатер V у 16 час. по п< м

са следеllим дневним редом:

1. Отварање скупштине;

2. Избор записничара и два 8*

рача; ,

3. Преглед пуномоћија делегат

4. Извештај привремене управс|

5. Предлог правила потпорн

дружења
и дискусија;

6. Давање разрешнице а

прави и бирање

бора;

7. Бирање управног и

финансиског одбора.

Привремена управа

дружења овим вас извештава ||

мену и начину бирања.
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Проблеми и рад Отсеко за прикупљање података

за историју студентског покрета
Да би се могла приказати борба

омладине Југославије у периоду

после 6 јануара 1929 па све до да-

нашњих дана, отвориће се у За-

гребу, на дан почетка заседања

111 конгреса антифашистнчке о-

младине, изложба свих докумената

који се односе на рад радничке,

сељачке, ђачке и студентске омла-

дине.

Због тога је при Акционом од-

бору студената Београдског уни-

верзитета основан Отсек за при-

купљање података за историју

студентског покрета, који има за

циљ да прикупи и среди сва доку-

мента и податке који се односе на

положај и улогу студената у раз-

добљима од 6-јануарске диктатуре

Александра Карађорђебића до

капитулације бивше Југославнје,

затим за време народно-ослободи-

лачке борбе до ослобођења, и нај-

зад, у периоду обнове земље. О-

вај отсек истовремено тражи од

свих студената помоћ за прибав-

љање података. Ови подаци ће о-

бухватити рад студената који су

се школовали на Београдском,

Скопском и Суботичком универ-

зитету.

Од првог дана увођења дикта-

туре студенти* су стали на страну

народа и бпли тумачи њнхових

тежњи и отпора који се давао

диктатури Петра Живковића. Овај

период, који обухвата доба од

1929 до 1935 године претставља

за студенте Београдског универзи-

тета тзв. крвави
перибд. Други

период, који је карактерисан већ

организацијом, правилнијом и ма-

совнијом Зорбом студената у са-

радњи са осталим масама народа,

назван је период сарадње студе-

ната и професора и релативног

мнра на универзитету. У овом раз-

добљу од 1935 до 1941 године на-

лазе се веома важни датуми у и-

сторији студентског покрета. Већ

тада је дошло до издвајања знаме-

ннтих студентских бораца. Један

део студената одјјрзи да помогне

у борби шпанском народу. I оди-

не 1937, после I светског омла-

динског конгреса у Паризу, осно-

ван је у Београду Мировни одбор

са циљелЈ правилне оријентације

народа за очување мира и укази-

вање на методе ондашњих режи-

ма, које ће неминовно довести

народе Југославије у нов сукоб.
Цео овај период документован је

безбројним летцима, иступима,

демонстрацијама студената и на-

рода и претставља велики матери-

јал. Сада се прикупљају подаци

који ће дати јасну слику студент-

ског покрета и историје студена-

та. То је, такође, период борбе

против противстудентског става

ондашњег ректора Београдског у-

ниверзитета Светозара Ћоровића

и тајне сарадње студената са *ла-

предним професорима. Ово раз-

добље дало је такође многе до-

гађаје чије правилно тумачење да-

је јасну слику целокупне борбе

народа Југославије под профа-

шистичким режимима.

Још важнији период студентског

■покрета Зило је масовно учешђе

студената у народно-ослободилач-

кој борби тзв. период учешћа сту-

дената у народно-ослободилачкој
борби. Многи студенти који су та-

да дали своје жив-оте нису запа-

жени у аналима борбе народнс

интелигенције, те је тиме наш За-

датак јасно постављен: дати сваки

познати податак о сваком поједин-

цу, о свакој његовој акцији, о

сваком његовом делу. То је наш

дуг према тим борцима. Многи су

остали незапажени у немачким и

издајничким концентрационим ло-

горима, где су мучени, стрељани,

умирали од глади или депортова-

ни у стране земље. Ту се налазе

'многобројии документи о руко-

водиоцима ослободилачког покре-

та, од којих је један велики број

погинуо и чије ликове радника и

бораца треЗа јасно и потпуно о-

светлити.

Најзад, четврти период јесте

данашњи период обнове наше зе-

мље.

Комисија је позвала све сту-

денте на сарадњу око прикупља-

ња података из свих тих раздоб-

ља. При сваком факултету фор-

миран је одбор за прикупљање

таквих података. Заједничком ак-

цијом одбора и студената Бео-

градског универзитета постигнути

су већ видни резултати. Досада

су прегледане лгногобројне архиве:

Акционог одбора студената Бео-

градског универзитета, Уједињене

студентске омладине Београдског

универзитета, Удружења« студена-

та за мир, Економских организа-

ција на Београдском универзитету,

стручних удружења Београдског

универзитета, поверљива архива

деканата, универзитетска архива.

Извршена је систематизација и

сређивање нађених докумената

према студентским акцијама, ва-

жности и датуму и приступило се

такође сређивању и прављењу ле-

така и графикона за изложбу.

Нарочиту важност имају доку-

менти који се односе на борце у

Шпанији, организацију студентске

штампе, ликове појединих првобо-

раца, документи о догађајима у

вези са студентским иступима пре

рата итд. Да би омогућило при-

купљање и најмањег податка и до-

кумента, које поседује или зна не-

ки студент у унутрашњости, ру-

ководство УСАОС-а издало је на-

лог својим одборима у унутраш-

њости да раде на прикупљању

података који се односе на сту-

дентски рад, а које могу да пруже

студенти у унутрашњости, да се

приступи изради списка учесника

у народно-ослободилачкој борби

итд.

На овом послу досада су се и-

стакли највише правници, агроно-

ми, ветеринари и филозофи. Осе-

тило се да делегати Одбора на

појединим факултетима нису слали

за сређивање архиве другове који

познају донекле студентски по-

крет у прошлости, те је ту и тамо

долазило до застоја и пропуста.

Студенти нису упознати са начи-

ном саопштавања оних података

који су им познати. Овде се по-

казала као врло целисходна прак-

са коју је спровео Правни факул-

тет уводећи листу, на коју могу

сви студенти да убележе све по-

датке о поједином другу или до-

гађају.

Медицински и технички факул-

тст започели су такође ових дана

са својом акцијом прикупљања по-

датака, док је то на ЕКВШ, Фар-

мацеутском и другим факултетима

још у организовању.

Ова велика и важна акција омо-

гућиће да се после летњег семе-

стра приступи штампању књиге,

која ће бити још боље докумењ

тована. На крају, Отсек за при-

купљање података за историју

студената имз циљ да У лето орга-

низује изложбу докумената о ра-

ду и улози студената пре, за вре-

ме и посде рата.

Новичић ВоЈислав, ст. права

Сарадња београдског и
загребачког ветеринар-

ског факултета
Пре више од пет месеци, на сед-

ницама иницијативног одбора У-

дружења, па доцније Привремене

управе Удружења дискутовано је

о сарадњи нашег и Загребачког

ветеринарског факултета. Почетак

рада на факултету донео је и пр-

ве резултате: посету загребачких

делегата и одлазак наше делега-

цнје у Загреб. На првим заЈед-

ничким састанцима раоправљало

се о основним питањима: уредбе и

штампање књига. О уредби су до-

ношени заједнички закључци.

План о штампању књига предви-

део је који ће се уцбеници штам-

нати* у Загребу, а који у Београ-

ду. Данас су књиге и скрипта већ

*■; игтампи. Прва размена књига

као к поклон у књигама Загребач-
ког удружења допринео је мно-

го решењу моменталних потреба

студената ветерине у Београду.
Ми смо остварили потпуну са-

радњу са професорима нашег и

загребачког факултета. Као најва-

жни.ји моменат остварена Је иде-

ја заједничког часописа. Офор-

мљена је редакција у Загребу и

Београду, а последњи долазак 4

ов. мес. друга делегата редакције
нз Загреба дао је коначне резул-

тате. „Гласник студената ветери-

нарске медицине београдског и

загребачког факултета" изаћи ће

још у току овог месеца. Чланци

су. спремни, технички посао савла-

дан, прорачуни су направљени. У-

дружење у Загребу ће примити на

себе већи део трошкова (60%) јер

има веће материјалне могућности.

Све припреме су извршене и лист,

који ће ускоро изаћи биће први

часопис студената наша два фа-

култета а уједно и први струч-

ни ветеринарски часопис.

Наша се сарадња и даље про-

дубљује. Искуства из кружока.

радних бригада, културног рада

измењују се и корисно ће послу-

жити и једним и другим. Ствара
се план заједиичких екскурзија,

као и узајамних посета.

И једни и други желимо да та

сарадња обухвати и Ветеринарски
факултет у Софији. Заједнички

састанак загребачког и софијског

делегата у Удружењу у Београду

доиео Је смернице рада коЈима се

већ иде.

У такмичењу и сарадњи наших

факултета, допринећемо много да

наши успеси буду што потпунији.

Столић, ст. ветерине

Годишње скупштине стручних удружења

Пре свршетка прошлог семестра,

одр-жане су годишње скупштине 1
стручних удружења студената на

свим факултетима, високим шко-

лама и академијама. Привремене

управе стручних удружења су

поднеле извештаје о свом раду.

Из тих извештаја се види с каквим

проблемима и задацима су се стру-|

чна 'удружења бавила и с колико I

успеха су та питања решавана. •

Забе.тежени су у тим извештајима

успеси У раду организованом на

нов начин, успеси којк говоре да

су наша стручна удружења ишла

правилним путем и правилно руко-

водила радом студената.

У извештајима секција удруже-

ња студената медицине истичу се

успеси колективног учења и са-

радње с професорима. Студенти

који су учили у кружоцима и се- ;

минари.ма показују на испитима ј

много боље успехе него они који

, уче сами. На медицинском факул* I

тету ради око 200 кружока.

Студенти ветерине су много до-

принели оспособљавању простори-

ја за рад, наставу и лабораторија.
У кружоцима је обухваћено 350

студената. У извештају удруже-

ња студената технике истиче се

I рад одбора за издавање књига.

IДо сада је из штампе изашло 4

п<њиге, а у штампи су 2 књиге.

„Математика“ од др. Кашанина из-

лази у 9 свезака. —• На Педаго-

шкој високој школи није до сада

било удружења па је одржана о-

снивачка скупштина. Од 100 упи-

саних курсиста скупштини је при-

суртвовало 85. Као један од важ-

них задатака истакнута је потре-

ба одржавања што теснијих веза

са осталим студентима Београд-
ског универзитета.

Удружење студената права је

организовало продавницу као и

штампање уџбеника. Формирано је

око 70 кружока. Здравствена сек-

ција ради врло уредно и води бри-

гу за петорицу болесних другова,

организује им посете, шаље по-

клоне итд. Студенти музичке

академије су приредили низ кон-

церата у ложионици, фабрикама,

дому слепих, инвалида итд.

подношења извештаја

старих управа удружења, на сви.м

факултетима, школама и академи-

јама су изабране нове управе у-

дружења и усвојена су правила за

рад стручних удружења. Канди-

датске листе НСО које су биле и-

стакнуте примљене су огромном

већином гласова. Нове управе су

изразиле вољу да уложе макси-

мум напора како би у овој години

рад стручних удружења донео још
боље резултате.

Гласање на техни чиом факултету

Такмичење на медицинском

факултету

Друга година Медицинског фа-

култета се такмичи са осталим го-

динама. Она је до сада постигла

извесне резултате који нису пот-

пуни али показују да су сту-

денти схватили значај такмичења

и да Не план бити испуњсн.

Пре такмичења радна дисципли-

на није била на довол>ној висини.

На иредавања је долазило 30—40

студената. Данас на предавања у-

редно долази 240 другова н дру-

гарица. Заостале испите је пола-

гао велики број студената: хем.ију

98 другова средња оцена 6,5,

физику је полагало 142 друга

средња оцена 7,1, а биологи.ју 193

са средњом оценом 8.

Радна бригада броји 115 друго-

ва и другарица. До сада је она

дала 660 радних часова.

М. Вујошевић, ст. меч.

Прва годишња скупштина

АКЦИОНОГ ОДБОРА
на слободном Универзитету

28 фебруара 1946 г. састали су

се делегати стручних удружењз

свих факултета, изабрани 24 фе-

бруара на изборима удружења, на

скупштини Акционог одбора сту-

дената Београдског универзитета.

Скупштина је требало да прими

разрешницу досадашње привреме-

не управе Акционог одбора и да

изабере нову управу за ову школ-

ску годину.

Претседник привремене управе,

друг Мика Павловић, отварајући

скупштину дао је реч ректору

Београдског универзитета, проф.

др. Стевн Јаковљевићу, који се

са неколико речи осврнуо на рад

Акционог одбора пре рата „када

су ненародни режи.ми свим срет-

свима гушили сваки слободарски
корак београдских студената."

Говорећи о досадашњем раду

Акционог одбора говорник Је ре-

као: „Помоћ, коју су универзитет-

ске власти добиле од стручних

удружења, допринела је много да

наш Универзитет почне што пре

са радом. Досадашњи рад Акцио-

ног одбора дао је видне резулта-

те у свом раду, а његов будући

рад добиће пуну подршку у са-

радњи професора и студената.“
Из поднетог извештаја секрета-

ра привремене управс друга Ду-

шана Ђурића „Зинаје“ виде се све

тешкоће које су биле на путу раз-

витка Акционог одбора и струч-

них удружења, а са друте стране

многобројне чињенице сведоче о

великим успесима које је Акцио-

ни одбор имао од почетка рада

по ослобођењу до данас.

Децембра месеца 1944 г., одмах

по ослобођењу Београда, одржа-

на је комеморација студентима и

професорима палим у току оело-

бодилачке борбе. То је био први

састанак студената и професора

каже се у реферату. Даљи и-

сторијат рада Акционог одбора

даје слику настојања свих студе-

ната да још од првог дана осло-

бођења учине што више да би се

наше школе, које је опљачкао и

уништио фашистички окупатор,

што пре оспособиле и рад на

стручном уздизању тим пре отпо-

чео. Помоћ, коју су студенти до-

били на сваком кораку у овом

послу од стране руководилаца на-

ше државе, допринела је у мно-

гом да се оспособљавање зграда

заврши и да почне настава.

16 јуна 1945 г. одржана је кон-

ференција студената на којој се

формира Акциони одбор. Од тога

дана почиње организовани рад на

оспособљавању института, блиски

контакт студената и професора у

решавању питања наставе, набав-

ка иотребних инструментарија, ор-

ганизовање стручних удружења

нтд., што је дало видних резулта-

та, јер из месеца у месец поједи-

ни факултетн су почињали са ра-

дом.

Доласком студената у већем

броју после ослобођења целе на-

ше домовине, Акциони одбор је

добио нове задатке: окупљање

студената око удружења, колек-

тивни рад на учењу, економско

збрињавање и смештај студената,

здравствена брига и омогућавање

штампања књига, које су неоп-

. ходне за правилно научно узди-

зање.

Овај рад се одвијао кроз коми-

I сије које су сачињавали студенти

| и које су дале видне резултате.

Интересовање студената за рад

комисија и укључивање у рад и-

стих допринео је у многом да се

задаци брже решавају и да се сту-

дентима који долазе пружи пуна

помоћ за студије.

Прво питање које је требало да

реши економска комисија је: о-

способљавање мензе и студент-

ских домова. Уз помоћ органа на-

родне власти менза је отпочела са

радом, тако да се данас око две

хиљаде студената хране у њој.

Студентски дом, Дом студенткиња

и „Гајрет" могу да приме 1250

ј другова, а о потребама студенатл

| у текстилу и обући исто тако

води рачуна ова комисија. Доса-

дашњи рад показује да је подс-

љено 9120 бонова за текстил и о-

бућу по свим факултетима, про-

порционално броју студената.

Централно удружење се, распо-

лажући са сумом од 1,600.000 ди-

нара обратило свима студентима

да поднесу молбе за бесплатну

храну и новчане позајмице. Реша-

вајући ова питања пред свима сту-

Iдентима трудило се да се ова по-

дела што правилније изврши. Да-

нас 600 студената има зесплатну

храну или у пола цене у мензи.

Здравствена комисија, још од

првог дана уписа нових студена-

та, омогућила је бесплатан пре-

глед студентима. Њен је циљ ја-

сно одређен оснивањем студентскс

амбуланте, која прегледа студен-

те и омогућава им даље лечење.

| У оквиру ове комисије подељен >

је 1000 пакета Црвеног крста бо-

лесним студентима.

Станбена комисија је примила

I на себе да прикупи станове за сту-

, денте у Београду. Наилазећи на

подршку универзитетскнх и на-

родних власти, успела је да прб-

нађе око 700 станова које је ста-

! вила на располагање студентима

п'o факултетима.

Примивши извештај приврем нс

управе скупштина јој ’је д'»ла

разрешницу и приступила је избо-

ру нове управе Акционог одбора.

Листу нове управе предложила е

Народна студентска ом.шдина. О-

ј на је уз пуно одобравање делега-

; та примљена у целости.

Нови претседник, Душан Ђурић-
, Зннаја, обратио се на крају деле-

гатима, завршавајући скупштину:

„Ваша акламација листе нове у-

праве није само израз поверења у

људе који су у њу ушли, већ је а-

кламирање и израз поверења На-

; родној студентској омладини. чи-

' ји смо ми кандидати. Надам се да

ћемо оправдати ово поверење и

|да ћемо Акциони одбор водитк у

| духу стремљења напредне универ-

ј зитетске омладине сврстане у на-

-4 ролној студентској омладини".

Душан Вурнћ, ст. мед. претседнмк

Акционог одбора
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Шездесет и четири

године од смрти

КАРЛА МАРКСА
Четрнаестог марта, на дан шез-

десет и четврте годишњице смрти

Карла Маркса, читаво напредно и

радно човечанство осветило је сво-

је мисли успомени на великог ми-

слиоца, ствараоца, организатора.
и

учитеља радничке класе целога

света.

Личност и дело Карла Маркса

претстављају прекретницу како у

развитку филозофско-научне и по-

литичке мисли, тако и У објашња-

вању закона друштвеног развитка

Маркс је дао човечанству, пре

свега радничкој класи, један пог-

пуно нов научни
поглед на свет и

људско друштво, један филозсф-

ски и научни систем који се за-

снива на свим до тада познатим

позитивним резултатима филозо-

фкје и науке, који је једино у ста-

њу да правилно постави и реши

однос природних и друштвених

појава у њиховом вечном кретању

и непрекидном развоју, у њиховој

најужој повезаности, у непрекид-

ном прелажењу из једне форме

постојања ‘у другу. Поставивши

Хегелову дијалектику на ноге, ч;>

стећи је од његових идеалистич-

ких схватања и разрадивши је, о-

повргавши идеализам тиме што је

доказао да је материја примарана,

да је идеално само одраз матери-

јалног у нашој свијести, Маркс је

изградио један нови научни по-

глед на свијет дијалектички

материјализам марксизам.

Свестрано и генијално анализи-

рајући економску подлогу капита-

листичког друштва, Маркс је у ка-

•питалу открио дијалектику еко-

номског развитка
капиталистичког

система, а у теорији вишка вред-

ности начин експлоатације најам-

ког рада од стране капитала. На

тај начин Маркс је строго научном

методом открио економске узроке

класне борбе, указао на руково-

дећу улогу пролетаријата у борби

против капитализма и на неминов-

ност и неизбежност остваривања

новог, социјалистичког друштва у

коме неће више бити класа. Тако

је социјализам, некада сан и уго-

пија постао научни социјализам,

нужна и неминовна карика у лан-

цу историјског развитка.

Но не само као теоретичар и

идеолог научног социјализма, већ

и као практични организатор бор-

бе радничке класе, Маркс је раз-

вио велику стваралачку делатност.

Он је учествовао у стварању Прве

интернационале, борио се протит

свих могућих фракција и струја у

радничком покрету које су имале

више или мање утопистичко а-

нархистички карактер, трудио се

да створи јединство мисли, дела

и методе рада у редовима раднич-

ке класе свога доба.

Марксова личност добија наро-

чити смисао и величину када се

посматра сада из перспективе по-

беда над фашизмом. Његова ми-

сао, иастављена и обогаћена де-

лима Лењина и Стаљина нашла је

своје остварење у социјалистичком

систему који је одиграо одлучују-

ћу и примарну улогу у великом

ослободилачком рату целог слобо-

дољубивог човечанства против

мрачњачког, друштвено и култур-

но назадног фашизма.

Овако посматран Маркс је веч-

но жива и актуелна личност, нз

само за радничку класу, већ и за

све народе света, Марксове идеје

су постале стварност у Совјетском

Савезу, оне целом човечанству

служе као светионик у његовом

прогресивном историјском кре-

тању.

Радмило Јовановић, ст. мед

Чехословачки студенти ће нам пружити

највећу могућу помоћ

Универзитетски Одбор НСО је

примио писмо од „Заграничног од-

бора савеза високошколских студе-

ната Чехословачке"
, у коме се из-

мећу осталог каже:

„Намеравамо у границама својих

могућности пружити највећу помоћ

Вашем универзитету и техници, ко-

ји су били тако тешко оштећени у

рату. Организујемо ову помоћ иа

најширој основи.

Можемо вам са радошћу јавити,

да су се све прашке високе школе

придружиле тој акцији, тако да ве-

рујемо да ћемо вас у најкраћем

времену моћи обавестити о кон-

кретном резултату ове акције. На-

равно, многе предмете које тражите

у своме требовању, немамо ни ми

по нашим школама и сами тражимо

по иностранству. Па ипак имамо за

вас на расположењу микроскопе,

лабораториске справе и техничке

књиге, већином писане немачки, за-

то што државно издање чешких

књига напредује врло полако, а на-

ши студенти морају употребљавати

за студије књиге на страним јези-

цима. У ове помоћне акције увешће-

мо веА у овој недељи и занатске

школе у верујемо, да ће они, по

могућности, пружити најуспешнију

помоћ. Убећујемо вас да су се на-

ши студенти заиста с великом ра-

дошћу удубили у акцију да помо-

гну колегама братског народа Југо-
славије.

Велики број студената би волео

да доће у вашу земљу у јулу и ав-

густу. Ради се о доласку колега ко-

ји би хтели да раде код вас, како

би се што више упознали са вашим

радним светом, нарочито омлади-

ном. С наше стране није, потребно

доказивати да ћемо дочекивати са

искреном радошћу све ваше колеге

преко летњег одмора, који се инте-

ресују за нашу земљу.

На завршетку у писму се каже:

„Шаљемо наш срдачан поздрав

студентима и омладини Титове Ју-

гославије! Руком у руци са њом,

воћени нашим великим Совјетским

Сав&зом створићемо нову, лепшу

сутрашњицу словенских народа. ■

Смрт фашизму Слобода народу!

ЗДЕЊЕК НОХАЧ.

претседник Заграничног одбора

савеза високошкол. студената

ПАРИСКА КОМУНА

На дан 18 марта, пре 75 годи-

на, француски народ срушио је у

Паризу власт своје реакционарне

буржоазије владу Тјера и тако-

звану националну скупштину и

започео прву пролетерску револу-

цију у историји човечанства.

То је било после француско-пру-

ског рата. Трупе Наполеона 111 би-

ле су потучене, а пруски освајачи

стајали су на вратима Париза. А-

ли радни народ Париза није ка-

питулирао. Он је, после слома На-

полеонове армије, устао сам да

брани своју земљу и збацио ре-

жим Наполеона 111, који је лишио

француски народ свих тековина

извојеваних за време велике Фран-

цуске револуције. У тим данима

превирања, у тим данима борбе

за национални опстанак, францу-

ска буржоазија показала је своје

одвратно лице. Док су 340.000 љу-

ди националне гарде, састављене

углавном од радника и занатлија,

бранили прилазе Паризу, реакци-

онарна буржоазија такозване вла-

\ де „народне одбране", у страху

пред париским народом, ступа у

преговоре са Бизмарком; у очитој

намери да искористи примирје у

своје личне класне интересе У то

време, француска буржоазија је

јасно показала да је она неприја-

тељ радничке класе и заклети не-

пријатељ интереса Француске.

Париска комуна, устанак пари-

ског пролетаријата и широких сло-

јева грађанства, 18 марта 1871 го~

дине, био је одговор народа ца
издају француске буржоазије и

истовремено први, светли пример

у историји, када се радничка кла-

са показала свесном своје ослобо-

дилачке улоге, као водећа сила у

борби народа за слободу и демо-

кратију. У Марсељу, Тулузи и

Нарбону дижу се устанци. Очи

свих револуционарних кругова у

свету биле су упрте у Париз. где

је народна влада водила тешку

борбу против пруске солдатеске и

хорда француске реакцкје, скпн-

центрисане у Версаљу.

Реакција у свим земљама схва■

тила је одмах важност догађаја

који су се одиграли у Паризу

Француски отправиик послова при

руском царском двору, Iабријак,

пише реакционару Жил Фавру:

„Цар схвата да је неопходнс

притећи нам у помоћ, како би се

угушила буна која својим шире-

њем прети целом европском дру-

штву.“
Реакционарне снаге у свету бо-

цриле су све више издајннка Пје-

ра и полагале своје наде у немач-

ко царство, као заштитника „по-

ретка“ у целом свету. Орган сек-

ције интернационале У Паризу пи-

сао је у априлу 1871 године да е-

вропске земље предузимају мере

у циљу да спрече ширење револу-

ције и у друге земље. Русија, Ау-

стрија и Италија изјавиле су не-

мачкој влади да ће интервенцију

немачке војске против Париза о-

добрити све велике државе.

Десетог маја 1871 године, из-

дајничка француска реакција за-

кључила је у Франкфурту миров-

ни уговор са Бизмарком. Фрепцу-

ска губи Елзас и Лотарингију.

Према тајном усменом допунском

споразуму пруска војска омогући-

ла је прелаз својих линија фран-

цуским издајничким хордама и и-

стовремено је блокирала Париз, да

се никоме не дозволи да избегне

крваву освету версаљских џелата.

После 72 дана постојања, пари-

ска комуна била је угушена у кр-

ви. 30.000 комунара је убијено.

45.000 бачено у затворе и 13.000

осуђено на тамницу или прогон-

ство у Нову Каледонију.

Париска комуна није могла да

победи разбојнички сплет пруских

окупатора и домаће реакције. Још

није постојала радничка партија,

идеолошки спремна да предводи

народ. Париска комунари нису

били организовани у дисциплино-

вану војску. Осим тога, они нису

схватили сву тежину опасности са-

веза пруске војске и домаће реак-

ције, и, упркос Марксове опомене,

нису очекивали да ће пруска вој-

ска омогућити версаљским хорда-

ма да кроз њихове линије про-

ДРУ У град. Постојале су још и

друге грешке које су слабиле от-

порну снагу париских комуна. Па-

риз је био усамљен у борби. У-

сланци у Марсељу, Тулузи и Нар-

бони били су кратког века. Радни

народ града био је још непове-

зан са сељаштвом, где је реакцио-

нарна буржоазија могла лако да

нађе јаку потпору.

Данас, када је радничка класа

на великом делу кугле земал>ске

већ извојевала победу, париска ко-

муна остаје у светској историји

велики и славни догађај, који о-

бележава прву, и ако кратку по-

беду пролетаријата против реак-

ционарне буржоазије. Сваке годи-

не, 18 марта париски радни народ

у непрегледним поворкама, у цр-

веним и националним заставама,

транспарентима и великим слика-

ма својих данашњих руководила-

ца у борби, дефилује испред зи-

дина Пер Лашеза, где је 1871 го-

дине стрељано десетине хиљада

комунара. Сећајући се на комуна-

ре, париски радни народ и радни

народ целог света, прославља 18

март као дан борбе за слободу,

борбе за јединство свих напред-

* них и слободољубивих снага.

Адриан Лежен једини живи „кому-

нар“, који се сада налази у СССР

Свечано отварање конгреса
шпанских добровољаца

у Београду
17 ов. мес. отворен је на Колар-

чевом универзитету Конгрес добро-

вољаца, који су се борили у шпан-

I ској републиканској војсци, величан-

ственим митингом солидарности на

коме су шпански добровољци, њи-

хови гости из иностранства, прет-

I ставници антифашистичких и сил-

' дикалних организација протестова-

: ли против крвавог насиља које се

1 данас врши над шпанским народом.

Митингу су присуствовали, по-

ред шпанских добровољаца, прет-

седник Президијума Народне скуп-

штине др Иван Рибар, потпретсед-

ници Моша Пијаде, Димитар Вла-

хов, Марко Вујачић, Филип Лакуш

и Јосип Рус, потпретседници савез-

не владе Едвард Кардељ и Јаша

Продановић, министри савезне вла-

де, претставници Југословенске Ар-

мије, чланови народне владе Срби-

је, затим делегације шпанских до-

бровољаца из Пољске, Чехословач-

ке, Мађарске, Бугарске, Албаније,

Аустрије и Италије.

После избора почасног и рад-

ног претседништва, и одавања по-

ште палим херојима борцима, ге-

нерал-лајтналт Данило Лекић је у

име шпанских добровољаца из Ју-

гославије поздравио конгрес.

Затим је говорио потпретседник

владе Едвард Кардељ, који је из*

међу осталог рекао: „Нова Југосла-
вија је захвална својим синовима

који су пре осам до десет година

отишли у Шпанију, да би помогли

шпански народ у његовој јуначкој

одбрани од фашистичких агресора.

Она је захвална тим својим синови-

ма, као земља у којој се изграђује

истинска демократија, демократија у

којој се речи не разилазе од дела“,

Затим говорећи о политици „неме-

шања“ као о политици оружане

интервенције против демократије

друг Кардељ је рекао да су се

последице овакве политике виделе

много касније када су фашистич’-

ки агресори покорили не само го-

лоруки шпански народ него и чи-

таву континенталну Европу осим

Совјетског Савеза.

„Будућа слободна демократска

Шпанија, рекао је друг Кардељ на

крају, и њени племенити народи

имаће у Југославији испробаног и

срдачног пријатеља. Тиме ће и у

пуној мери бити постигнути циље-

в«, за које сте се борили ви, дру-

гови делегати, и за које је толико

много ваших сабораца дало своје

животе по пространим бојним

пољима Шпа«ије.“

Осим њега су говорили генерал

Кордоне, пољски делегат генерал-

пуковник Свјерчевски, претстав-

ник Народног фронта, Влада Си-

мић, претставници омладине, син-

диката, Академије науке и Бео-

градског универзитета.

Другог дана је одржан радни део

Конгреса на коме је изабрана Упра-
ва удружења шпанских добровоља-

ца на челу са генерал-мајором Ма-

сларићем. На завршетку свога рада

Конгрес је једногласно прихватио

правила Удружења.

СТУДЕНТИ У СВЕТУ

Студентске

демонстрације
Картум. Агенција Франс-прес

јавља да су студенти у Судану об-

јавили генерални штрајк и демон-

стрирали улицама, захтевајући у-

једињење са Египтом. Говорници

су такође захтевали евакуацију

британских трупа и јединство до-

лине Нила.

Полиција је издала саопштање

којим је забранила сваку «ову де-

монстрацију.

Париз. Агенција Франс-прес

преноси вест енглеског радија да

је секретар паниндиске федерације

студената прогласио штрајк свих

индиских студената у знак проте-

ста због употребе војних снага

прогив наоружаног парода у Бом-

бају.
*

Солун. Рајтер јавља да је у

једном сукобу студената са поли-

цијом на универзитету у Солуну

рањено
65 студената од којих 5

тешко. Полиција је зауставила пре-

давања на универзитету.

Тринаествековни мементо

Трст априла 1945

По фабрикама и рејонима фор-

мирани су Затаљони. Словенци и

Италијани. Петокрака симбол

антифашиста избрисала је по-

следњу разлику међу њима. Са-

ботажне акције све су чешће и у-

шешније. Миниран је гестапов-

ски официрски дом. Немци су за

репресалију обеснли 50 антифаши-

ста. Али ништа не плаши јуначке

борце за слободу.

У сјајним победама Трсту се

смело приближавао IX корпус

НОВ, а нреко Истре јуришала је

славна IV Армија.

1. маја 1945 г. Трст су ослобо-

диле снаге Југословенске армије:

Ослобођењем Трста била је за-

вршена двадесетседмо годишња

борба херојског народа Јулиске

Крајине. Над сунчаном Примор-

ском, преко шумовите Трновске

висоравни, Наноса и Пивке, преко

Соче, у Брдима, па у Фурланиш

завладао је мир. Слобода! На-

паћени и уморни народ је једва

одахнуо. Први пут у историји о-

сетио је слободу. Речилта; Југо-

славија!, Тито! народ Јулиске

Крајине и Трста изражавао је

своју срећу. Знао је коме дугује

захвалност,

*

Трст марта 1946 ...
Генерални штрајк у коме уче-

ствује преко сто хиљада радника.

У Трсту се опет води борба. Де-

мократске народне масе против

откривених и прикривених фа-

шиста. Голе руке против ма-

шинки.

Шкедењ ...
Мирољубиви слове-

начки народ и италијански анти-

фашисти улепшали су своје пред-

грађе. Спремни су за дочек Међу-

народне комисије. На високом цр-

квеном торњу вије се словеначка

застава.

У то се довуку на камионима

цивилни полицајци. Међу њима

познати крвави фашистички еле-

менти. Народ се брзо сакупио и

на питање; Зашто су
дошли?

Шта хоће? одговорили су мет-

цима.

Али упорни народ не плаше жр>-

тве. Све чвршће стиска своје пе-

снице. На сахрани жртава уче-

ствовало је око сто педесет хиља-

да Тршћана. Словенско-италијан-

ско братско поново је манифес-

товало захтев за прикључење

Југославији постаје још одлуч-

»ији.

Борба постаје пз дана у даи

жешћа. Што успе фашистима да

под заштитом оружја или ноћу о-

боре, скину, збришу то неу-

морне руке обнове, напишу поно-

во, више пута, још лепше.

Из сваке куће, са сваког про-

зора, из уста старих и младих,

радника и интелектуалаца, од

Словенаца и већине Италијана, чу-

је се јединствена жеља и захтев;

Хоћемо Југославију!
Хоћемо Тита!

*

Народ Јулиске Крајине и Трста

доживљује судбоносне дане и за-

то је и појачао своју борбу. Ме-

ђународној комисији хоће да ка-

же оно што асећа, зашто се бо-

рио и дао жртве. Од комисије не

тражи друго но да само утврди

чињенице! А те чињенице би мо-

гао утврдити свако, па био он

Кинез или Аустралијанац, јер на

сваком камепу, на сваком комади-

ћу крвљу натопљене земље, на

сињој обали Тршћанског залива,

у дубини Рашког рудника и

висинама сивог Матајура, у бродо-

градилиштима Тржића и каменоло-

мима Набрежине, красној Горици

и зеленим Брдима свуда се чу-

је један глас, велика мстина:

Овде је Југославија!

*

Зашто је све то потребно? Зар

није херојски народ Јулиске Кра-

јине одлучио већ плебиоцитом и

то плебисцитом крви, шта хоће?!

Четрдесет две хиљаде жртава!

Стотине хиљаде интернираних!

Попаљене куће и читава села!

Зар Међународна комисија мо-

же прећи преко таквих спомени-

ка? ... ,
Зар не зна читав свет за све тејј

чињеиице?
"

Зар не зна читав свет још и^то:

Да су у Јулиској Крајини

Словенци комнактно насељени, а

да Италијани чине само мале ото-

чиће.

Да је једино правилно, демо-

кратско начело, да град припада

залеђу, већини, јер То захтевају

његови животни услови и разви-

так.

Да је Трст био отскочна да-

гка фагцистичког варварства на<
Балкалу.

Да већина становништва Тр'

ста хоће да Трст постане седм
а

федерална јединица Народне Ре-

публике Југославије.
* , I
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Поводом наше приредбе
Кад ми студенти говоримо или

пишемо о нашој првој великој при-

редби, чинимо то на сасвим други

начин од оних који нису из наше

средине. Наш универзитет ради већ

читав један семестар, али су многи

тешки проблеми, а нарочито онај е-

кономског збрињавања наших дру-

гова, из почетка кочили масовни

рад на културно просветном пољу,

тако да можемо слободно рећи да

он стварно постоји тек од пре два

месеца. Не мислимо овим да убла-

жимо критику, него само да скре-

немо пажњу на тешкоће и услове

под којима је овај наш први масов-

ни иступ припреман, који су нама

свима познати, а довољно су јаки

па каткад и одлучујући, тако да се

не би могла дати објективна кри-

тика, ако се они не би узели у

обзир.

Импресивно је деловао својом

масовношћу академски хор од 130

чланова. Поред извесне форсирано-

сти у гласу, нехомогености, па и де-

лимичне неувежбаности, ако се уз-

ме у обзир кратко време спремања,

као и то, да је хор почео рад са

једва 40 чланова три песме у ње-

говом извођењу биле су дате с чи-

стом интонацијом добро, топло с

пуно полета, и ми, који смо испуња-

вали салу, можемо слободно рећи

да смо осетили нешто слично поно-

су слушајући га.

Ужем, мушком хору недостаје до-

вољан број тенора те преовла-

ђују басови што ипак није сметало,

да да јако и импресивно песму со-

вјетског композитора Александрова.

Избор песама (Аман ђевојко) и

Повела је Јела... од Коњовића) не

одговара иначе лепом и богатом

гласовном материјалу .другарице

Харисијадес, те су обе песме интер-

претоване с недовољно топлине, а

каткад и мало форсираним гласом у

коме се осећала трема.

Фолклор, који је код нас тако

радо гледан и увек топло примљен,

није овог пута дао онолико, коли-

ко би се неоспорно постигло да је

могао бити извршен избор играча и

да је био боље увежбан, те да се

на махове није осећало тако оштро,

да су сви извођачи почетници. Ипак,

треба истаћи да су највише успеха

имале игре у којима је било најма-

ње удаљавања од чистих народних

творевина, као Тешкото коло ма-

кедонско, одлично извођено од

стране студената, рођених Маке-

донаца, којима /е та игра блиска

још од детињства, те су могли да

се колу предају спонтано и потпу-

но. Исти је случај и са Бугарским

колом чији су солисти (Мира Пе-

тровић и Младен Шипазовски), у-

право носили публику. Овде треба
поменути колика је потреба за фор-

мирањем једног народног оркестра,

пошто клавир није подесна прат-

ња за народну игру, те чини да о-

на још више оставља утисак прете-

ране стилизације (случај са Јово

Ружу...). У прилог томе говори е-

фекат који су оставили на публику

гоч и зурла дочаравши потпуно по-

требну локалну боју. Међу нама

студентима има велики број дру-

гова са села, који и играју и сви-

рају од детињства и уз чију би са-

радњу наш фолклор могао постићи

све оно што му сада недостаје, јер

по речима руског уметника Мојсе-

јева: „Инструментално извођење

народних мотива најбоље својстве-

но оном који је свирао од малена“.

Костими су били живописни и

лепо сложени, док је позадина

(чисто романтичарски пејзаж) врло

неподесно одабрана.

Рецитација садржајно добро ода-

брана, заиста омладинска и полет-

на, није било довољно обрађена.

Глас интерпретатора није постав-

љен, те се ломио, некад монотон, а

некад опет са сувише јаким кон-

трастима, што је остављало утисак

да се жели постићи ефекат вари-

јантама у гласовном интензитету, а

не проживљавањем и убедљивошћу.
Било би потребно да Академско

позориште које треба да послужи

као пример свима студентима како

треба песму интерпретовати, обра-

ти већу пажњу на рецитације, по-

што је то једна од редовних тачака

на свим приредбама.

Сцене из „Мати“ од Горког, у

извођењу Академског позоришта,

сценски и кореографски добро, чак

и оригинално постављене (читање

Павловог говора), нису дате довољ-

но убедљиво. Да ли због несрећне

поделе улога, или немогућности о-

дабирања (услед недовољног броја

чланова), пије се имао утисак да из-

вођачи уживљавају своје улоге. На

пр.: говор Павлов, који би требало

да претставља поенту, био је изго-

ворен без тепмерамента, без жара,

па чак и без икакве проосећаности.

Осталима је каткад сметао патос, у-

осталом карактеристичан за почет-

нике. Општи утисак је био да су

глумци недовољно психолошки при-

премљени излазили на сцену. Ипак ј
треба истаћи: Рођаку (Д. Ћетко- '
вић у I сцени), Државног тужиоца,

одличног и по маски и по глуми,

Агента и нарочито Мајку, која /е

имала извесних проосећаних моме-

ната заиста знатно изнад дилетант-

ског нивоа. Не треба заборавити

другог судију, келнера и једног од

оптужених (Поп Митић), који мада

су само две три речи проговорили

били су савршено убедљиви, дока-

завши тиме да нема малИх и вели-

ких улога. (Симфонија Чајков-

ског дата је с плоче. Њоме је тре-

бало публици с једне стране прет-

ставити одлазак у Сибир,
а с дру-

ге, испунити интервал између две

сцене, потребан за преуређај по-

зорнице сачувавши ипак конти-

нуитет радње. Међутим, жељени е-

фекат је изгубљен непотребном пау-

зом после отсвиране плоче). Добрим

делом, као један од објективних уз-

рока већине ових грешака /е недо-

статак техничког особља што је

доприносило деконцентрацији самих

глумаца.

Романса у Ф-дуру од Бетовена је

тачка која /е мада добро изведена,

(ако приметимо да клавир није у-

опште био концертни, а уз то и ра-

штимован), није одговарала карак-

теру самог програма.

Ако бисмо покушали да све ово

резимирамо узевши у обзир недо-

вољан по броју и увежбаности ка-

дар, који није допуштао резерве,

те тиме ни избор, неусклађеност

програма и не баш најсрећнији ред

којим су приказиване тачке, трему

потенцирану код свих извођача не-

престаним снимањем
,

као и разлоге

наведене у почетку, можемо сло-

бодно констатовати да се о свакој

тачци истина може дискутовати,

али да /е општи утисак добар, као

и то ,да /е ова наша приредба ис-

пуннла свој циљ, претстављајући

први и то успео покушај да се ди-

гне ниво омладинских приредби у-

опште. Ово /е само почетак напора,

а да би се он у потпуности спро-

вео потребно је омасовити што ви-

ше и хор и фолклор и позориште,

како би затим при поновним исту-

пањима, као и вршећи турнеје ко-

ристили знањем и примером кул-

турном уздизању радничке и се-

љачке омладине и тако извршили

и на овом пољу свој задатак као

Народиа студентска омладина.
ТГ А А А П/ЛО

имл&дппа.

КАЋА АМБРОЗИЋ.

студ. фил.

Македонско коло

Академски хор

Сцена из „Мати“ од М. Горког

Рад актива предавача на тех-

ничком факултету

Актив предавача Гехничког фа-

култета који сада Зроји 50 члано-

ва узео је на себе обавезу да у

оквиру такмичења одржи 100 пре-

давања за радничку омладину. Ра-

ди тога се актив већ повезао са

Главним одбором синдиката. Пре-

давања ће се држати омладини

фабричких предузећа, као и по

шегртским домовима. Од тема ко-

је су предложили сами предавачи

обрађиваће се на популаран нашин

питања из науке и технике, као на

пример о Стаханову и стаханов-

цима, примени електричне енвр-

рије, о електрнфикацији, 'О ком-

бинатима, као « неколико преда-

вања нз историје технике, обли-

цима рада у прошлости, о развит-

ку нроизводње, о важним прона-

ласцима машина и последицама по

људско друштво. Поред тога пред-

виђају се још нредавања о обно-

ви, као н популарна предавања нз

хемије и физике у вези са прак-

сом.

Б. Продановић, ст. Ак. лин. ум. у фабрици

Ми и наш језик
У фебруарској свесци „Наша ]

књижевност“ изашао је оглед ака- I

демика др. Александра Белића о ]

нашем књижевном језику. Расма- <

трајући прилике у руском књи-

жевном језику одмах после рево- 1
луције и касније, он их упоређује 1
са приликама код нас и истиче на- ,

ше специфичности. (

Ко мало воли свој језик и стара >
се да га не квари, моћи ће да ;

схвати шта наш професор осећа .

када каже; „Како нас они (дија-

лектизми, грешке) непријатно ди-

рају на сцени, на јавним местима, .

у школама!“ Наглашавам ово у

школама, јер се тиче и нас студе-

ната, можда нарочито нас.

Оно што нас највише карактери-

ше у нашем ставу према књижев-

ном језику, јесте потпуна и не-

схватљива иемарност према њему.

Ми сви читамо, много, али је

мали број оних који обраћају па-

жњу и на сам језик, јер би тада

уочили да наши добри писци не 1

кажу, на пример, „пар“ дана (код I
нас ће се „пар“ употребити само

у смислу пар пилића, пар опанака

и сл. Вук); не може да „га се“

исправи, него човек не може да

га исправи, или он не може да се

иоправи; наша земља „треба"

стручњаке, него њој је потребно;

као да се „дневно" не ради ништа,

место свакодневно, свакога дана;

„радује ме да то знаш“, јер наше

„да“ нема узрочног значења и то-

ме слично. Ти изрази су сасвим

непотребно пренесени из немачког

језика.

Поред овога, међу нама се сва-

кога дана чује: „руководиоц" ме-

сто руководилац (2 пад.: оца,

1 пад. множ.: оци, 2 пад.:

лаца, 3 пад.; оцима итд.); „зад-

њи“ час, у „задње“ време, „зад-

ње“ две недеље, место „послед-

њи“. Сва три случаја су бесми-

слица, пошто је „задњи“ супротно

од „предњи“ (дакле значи исто

што и стражњи), а од „први“ зна-

мо да је супрогно „последњи";
чак се чује и: „на чега су се оба-

везали“ место „на шта“ и сл.

Догађа се и да два друга или

две другарице кажу „нас двоје“,

иако код сваког нашег доброг 'Пи-

сца могу да виде у том смислу са-

мо „нас двојица“ или „нас две“, а

„двоје 1* само друштву има и

мушких и женских лица, (наравно

! да ово није једина употреба обли-

| ка двоје).

! Многн другови раде по нашим

■ надлештвима и охуда у сво ј језик

уносе изразе карактеристичне за

акта, суве и мртве. На Економско-

комерцијалној високој школи дру-

гови, тражећи шаховске гарниту-

ре, кажу: „исте треба предати дру-

гу Н.“ Један друг техничар пози-

ва другове да воде неки курс и

напомиње да ће „исти бити пла-

ћени“. У једном чланку о кружо-

цима стоји да ће се „између, и-

стих организовати такмичење“

итд. Много је лепше у таквим

случајевима или поновити именицу

1 или употребити заменицу: гарни-

туре треба предати, друговима ће

се платити, између њих ће се ор-

ганизовати такмичбње.

■ Леп пример крајње немарности

1 јесте ова реченица из извештаја

једне економске секције: „Другови

' су добили бесплатну, односно по-

ловну храну“. На моје чуђење,

објаснили су ми да је свеједно ка-

ко се каже, главно је да се разу-

ме шта се хтело. Али баш овде

није било разумевања, јер је друг

који је био са мном помислио да

су другови добили отпатке.

Прелазећи преко забележених

примера као „кад кад“ место „кат-

кад“, „одступају“ место „отступа-

ју“, „ненаводи, неби, незначи“ ме-

сто „ие наводи, „не би“, „не зна-

чи“ и сличних, хтео бих да поме-

нем један случај који смо прими-

ли преко рђавих превода с руског.

Када сам први пут на једној

књизи прочитао да је то збирка

■предавања коју је Стаљин држао

на Свердловском универтизету, ја

сам мислио да је придев Свер-

дловски направљен од имена ва-

роши, али када сам у „Основима

л^винизма 11 видео да стоји Свер-

дловљев универзитет, било ми је

јасно да универзитет носи име

Свердлова.

Наш наставак —ски није исто

што и руско —ски. Руси једно-

ставно додају —ски на именицу и

добију придев који у већини слу-

чајева одговара нашим придеви-

ма на —ов, —љев. Пр.: Стаљинова

награда, а не Стаљинска као што

чујемо у нашим дискусијама. Наш

наставак —ски показује врсту, а

не припадање: другов поклон је-

сте поклон примљен од друга,

док, рецимо, другарско понашање

какво друг обично има, какво би

се очекивало од друга, за разлику

од недругарског понашања.

Ово је само незнатан део наших

свакоднвних језичних грешака. И

то баш ми студенти грешимо и

у најосновнијим стварима.

Сваки онај студент који схвата

да не треба да се само

на своју стручност (како је
*

врло

често довољно да неко нешто са-

мо „констатује“, па да поквари у-

тисак који је оставио својим до-

брим стручним знањем!), сваки о-

нај који хоЦе да буде истински

претставник народне интелигенци-

је примиће речи Обнорског које

наводи др. А. Белић: „...љубав пре-

ма књижевном језику, будно ста-

рање о њему не смеју ослабити.

Непрекидна мора sити брижљива

пажња нашег друштва према нај-

вишем нашем културном благу.

Стална мора бити брига о њему и

сваког појединца нашег, срећног

носиоца великог руског језика.

Када се служимо језиком морамо,

по неопходности, марљиво чувати

његову истину и правилност, бо-

рити се за изразитост наше речи,

за природност њену, остваривати

разноликости у вишим облицима

нашег књижевног језика."
Кпшн Гтогак гћил.

е/1

Војин Стојић, фил.

Народно позориште даје прет-

ставе за студенте...

На дан формирања Народне

студентске омладине Београдског

универзитета, Народно позориште

извело је оперу „Продана невеста"

од Сметане и тиме се започело

са ннзом претстава које ће се из-

вести за нас студенте. Драма је

извела до сада две претставе:

„Живи леш“ и Молијеровог „Тар-

тифа“. Пре нзвођења програма

уводно нредавање упознаје слу-

шаоце са књижевним правцем, до-

бом, животом и делом аутора. На-

ши глумци са љубављу играју за

нас студенте. Они данас, више «е-

-го икада раније, осећају пажњу и

разумевање публике, јер играју за

омладину, за радничко-намеште-

ничке синдикате, играју слободно

за свој народ.

За 23 март, у 15 часова, зака-

зана је следећа претстава Опере

на којој ће се извести „Боеми" од

Пучинија са уводним предавањем.

За ове претставе код студената

на свим факултетима влада вели-

ко интересовање. Дужност кул-

турних одбора свих факултета је

да исправно расподеле улазнице

како би што већи број студената,

нарочито из унутрашњости, и не

увек једни исти, имали прилике

да се упознају са нашим и стра-

ним уметничким ствараодима и

њиховим делима.
Г

иlхп.о
ТготтикСмиља Тузлић,

ст. медицине.

Прилози за „Народни студент“

НСО Техиичког факултета по-

х-ренуо је акцију за прикупљање

прилога за лист „Народни сту-

дент“. До сада је прикупљено

7.176 динара. Да би акција што бо-

ље успела, архитектонски отсек

позвао је на такмичење машин-

ски. Победио је архитектонски

прикупивши 2206 динара. Остали

отсеци прикупили су: машински

2018, грађевински 1720 и техноло-

шки 1232 динара.
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КОНФЕРЕНЦИЈА АКТИВИСТА УСАОЈ-а НАРОДНЕ РЕПУБЛИКЕ СРБИЈЕ

ÍÌI Конгрес омладине Југославије развијаће

се под паролом радити, учити и борити

се да би се веселије живело

-9 маја о. г., на дан победе над фа-

шнстичким завојевачима, одржаће

се у Загребу 111 Конгрес Антифаши-

стичке омладине Југославије.

у циљу што бољих припрема и

извршења
обавеза у претконгресном

такмичењу одржана је у Београду

дводневна конференција активиста

УСАОЈ-а Народне Републике Срби-

је, којој је присуствовао Министар

финансија Србије и члан Изврш-

ног одбора Народног фронта Срби-

је Петар Станковић, претставник

синдиката Мирко Милојевић, као и

претседници односно секретари ок-

ружних и среских одбора УСАОС-а.

УСАОВ-а и УСАО КОСМЕТА.

У реферату „Политичке прилике

код нас и рад наши.х организација“,
који је дао Раденко Броћић, секре-

тар УСАОС-а, наглашено је да је

основни задатак који стоји пред на-

шим омладинским организацијама

окупљање читаве омладине у У-

САОЈ, што значи њено потпуно и-

золовање од непријатељског утица-

ја и онемогућавање цепања наше

омладине на два фронта, чему су

тежили поједини реакционарни еле-

менти.

Друг Стева Дороњски одржао је

реферат „Задатак о.младине Србије

у привредној изградњи земље“. У

почетку излагања истакао је, да ако

хоћемо да се успешно боримо и ту-

чемо непријатеље нове Југославије,

разне шпекуланте, црноберзијанце,

саботере и бирократе, онда морамо

знати да је наше најубојитије ору-

жје у борби против њих повећање

и појевтињавање производње. Зато

се ми залажемо и морамо се још

више залагати за нов систем рада,

за развијање ударништва и радног

полета на послу. Пошто се је до-

такао питања стручних кадрова без

којих не може да се замисли обно-

ва земље и изнео конкретне задат-

ке који стоје пред омладином на

пољу обнове и изградње наше зем-

ље. Ми смо савладали привредни

хаос у коме смо се нашли после о-

слобођења, обновили смо велики

број наших предузећа, подигли смо

много школа, подигли добар део

саобраћаја итд.

Друг Дороњски је завршио речи-

ма: „Кроз наше радне обавезе и

њихово извршење ми треба да о-

стваримо радни полет наше омлади-

не на обнови и изградњи наше зем-

ље, да разгарамо такмичење пред

111 Конгрес, да преко њих нодигне-

мо на виши степен квалитет рада у

нашим предузећима, школама, сели-

ма и другим установама, да укло-

пимо елан и снагу наше омладине

у опште напоре у обнови и из-

градњи".

*

На крају дискусије многих деле-

гата узео је реч Министар финан-

сија Народне владе Србије Петар

Стамболић, који је рекаој „Удео ом-

ладине у изградњи и обнови наше

земље бива све већи, радни полет

обухватио је најшире слојеве ом-

ладкне. Сав значај ових иапора на-

шег народа, а нарочито омладине,

може се разумети а ако се има на

уму све оно што је рекао и дали-

сао до сада по том питању друг

Тито. Дајући декларацију владе у

Скупштини он је рекао да је обно-

ва „период не мање тежак у погле-

ду извршења наших привредних и

других задатака на обнови наше

земље“. Говорећи о смерницама ра-

звитка, које су дате у Уставу

ФНРЈ, произишлим из духа осло-

бодилачке борбе, нагласио је да је

конкретне најближе задатке одре-

дио друг Тито у декларацији владе.

О припремама за III Конгрес
Последњи реферат на састанку о

организационо-техничким припрема-

ма за 111 Конгрес УСАОЈ-а поднела

је у име секретаријата Главног од-

бора УСАОС-а Каја Лаловић.

Она је истакла значај промене

имена УСАОЈ у нови назив: На-

родна омладина Југославије, којио-

бухвата сваког поштеног омладин-

ца који хоће да сарађује у редови-

ма Народне омладине, и да се бо-

ри противу свега што није народно.

У даљем излагању Каја Лаловнћ

се дотакла организовања изложбе

омладинског покрета, констатујући

да до данас није посвећено довољ-

но пажње извештајима о приликама

у поједином крају и материјалу за

изложбу, затим да материјал није

много разноврстан и оригиналан и

да по некад није довољно омладин-

ски.

Следећи задатак, о коме је гово-

рила, биле су припреме за Светску

омладинску недељу, коју ће омла-

динске организације у читавој на-

шој земљи прославити од 21 до 28

марта са крајњим циљем да пости-

гну што већи успех на пољу обно-

ве. Затим је изнела план за сваки

дан Светске омладинске недеље, на-

поменувши да омладинске органи-

зације за ове дане не треба да узи-

мају никакве обавезе, јер су довољ-

не обавезе дате за претконгресно

такмичење.

Истакавши потребу формирања и

правилног функционисања стати-

стичког апарата, који ће водити е-

веденццју у прикупљању и контро-

лу у проверавању података у вези

са такмичењем, осврнула се на из-

бор делегата за 111 Конгрес омла-

дине Југославије, који треба да се

обави у свим омладинским органи-

зацијама. Нагласила је да свакичлан

УСАОЈ-а треба да изиђе на гласа-

ње. Затим се задржала на бирању

редовних делегата. на састављању

бирачких спискова, који треба да

буду недељу дана лре дана гласања

истакнути на месту одређеном за

гласање. и на одређивање почасних

делегата најбољих, омладинаца

ударника.

Грађевинци се такмиче

У оквиру такмичења 111 година

грађевижжог отсека дала је обаве-

зу да
ће до краја месеца марта

завршити графичке радове: 5 за-

датака мз хидраулике
и пројекат

из путева и дати 20% заосталих

испита.

Да Зи графичке радове заврши-

ли у одређеном року, организован

је курс за заједничку обраду п-ро-

јеката. Поједини другови, који не-

мају заосталих испита, примају

поједкне делове рада да обраде, а

затим «а заједничком часу о6јз-

шњавају основнС принципе рада.

После објашњења свако прилази

своме графичком раду и, добивши

објашњења. много лакше приступа

изради.

ПРИПРЕМЕ ЗА ОБИЛАЗАК ЗАДРУГА

Студенти ЕКВШ су се ооа-

везали да У оквиру такмиче-

ња обиђу 35 задруга у око-

лини Београда, да тамошње

омладинце упуте у вођење адми-

нистрације н књиговодства. Групе

од ;з—4 друга или другарице, од-

.lаз.иће у задруге и тамо ће одр-

жати по неколико предавања из

области књиговодсгва и админи-

страције.

За овај посао се до сад прија-

вило око 20 студената и студент-

киња. Да би се они оспособили,

одбор НСО-а ће у заједници са

нз.став.ном секцијом организовати

курс једнообразног књиговодства.

По завршеном курсу сви ће сту-

денти и студенткиње почети да о-

билазе задруге.

М. Петровић, ст. Еквш

ИСПРАВКА

У прошлом броју „Народног сту-

дента“ омашком је отштампан: „Но-

га и рука“ од професора др. Бран-

ка Шљивића, уместо „Нога и ру-

ка“ од професора др. Нике Ми-

љанића.

Реч претставника

Универзитетског одбора НСО-а

Међу многим дискутантима по

свим овим рефератима говорио је

и члан секретаријата Универзитет-

ског одбора НСО-а друг Алија Кр-

по, студент медицине. Он се освр-

нуо на рад Народне студентске ом-

ладине Београдског универзитета

Изневши успешан рад појединих

стручних студентских удружења,

формирање и учвршћење организа-

ције Народне студентске омладине

на Београдском универзитету рекао

је: „Она се показала способном да

буде руководилаи и достојни носи-

лац нашег студештског покрета.

Одмах у почетку, када су се. појави-

ла извесна крива схватања и нака-

радна тумачења нуке, како међу

професорима, тако и међу самим

студентима, један од најважнијих

задатака наше организације био /е

у борби за чистоћу науке, у борби

за преваспитање тих људи који су

скоро читав свој жнвот били изло-

жени накарадном тумачењу научних

истина. Због тога је Народна сту-

дентска омладина поставила као

свој најважнији задатак да на осно-

ву искуства совјетске интелигенције

ради на преваспитању студената.

Окупљањем око дебатних клубова

и кружока не само да се студенти

стручно васпитавају, већ се подижу

културно, политички и друштвено

Говорећи о учешћу студентске

омладине у обнови земље он је ре-

као: „У свим обавезама око обно-

ве и изградње наше земље ми смо

радили у пуној сагласности са на-

шим народним властима, а у свим

плановима постављали смо такве о*

бавезе које сматрамо да ћемо си-

гурно моћи не достићи но и прева-

зићи. Тако је МинКстарство грађе-

вина дало оуџет да се обнови Ве-

теринарски факултет, затим Правни,

Технички, Медицински факултет,

Патолошки и Институт за рак. Ми

смо се обавезали да
ћемо дати до

краја школске године, не рачунају-

Ни ту радне бригаде које ће ићи

заједно са осталом омладином на

изградњу наших путева и железни-

ца, 200.000 радних часова. Судећи

по уписивању у радне бригаде ус-

пели смо да заинтересујемо велики

број студената, јер се код свих осе-

ћа најбоља жеља да омогуће идуће

године свим средњошколцима упис

и студије на нашим факултетима.“

Крај говора друга Алије Крпе

пропраћен је живим одобравањем.

Алија Крпо, члан секретарнјата
Унив. одбора НСО

Завршна реч Мила Неорчића

Закључну реч на конференцији ,

дао је Миле Неорчић, члан секре-

таријата Централног одбора У-

САОЈ-а и претседник Главног од-

бора УСАОС-а. Поред осталога го-

ворио је о пројекту статута наше

омладинске организације, о прин-

ципу демократског централизма ко-

ји је кроз њега спроведен, о одго-

ворности омладинских руководства

вишим руководствнма и неопходно-

сти критике омладинских руководи-

лаца од стране њених чланова. Го-

ворећи о потреби сталне индиви-

дуалне изградње он је нагласио:

„Омладинске организације УСАОЈ-а

треба да буду школе које ће »аспи-

тавати активне и способне Људе за

живот, а то Не се постићи само

онда ако они људи који руководе

омладинским организацијама буду

културни и имају довољно знања .
Са овог састанка, на коме 'уе иза-

бран нови секретаријат Главногод-

бора УСАОС-а послати су, уз бурну

акламацију свих делегата поздрав-

ни телеграми Маршалу Титу, вла-

ди Народне републике Србије, Цен-

тралном одбору УСАОЈ-а, омлади-

ни Јулиске Крајине и Већу светске

федерације демократске
омладине

у Паризу.

НАСТАBЉА СЕ ЧИШЋЕЊЕ НЕПРИЈАТЕЉА

НАРОДА СА УНИВЕРЗИТЕТА
Народна студентска омладина

Правног факултета извршила /е

чишћеше свог факултета од нена-

родних студената, сарадника окупа-

тора и издајица. Ови елементи су

се били скупили на Правном факул-

тету и покушавали су да бар успо-

ре, ако већ не могу спречити развој

овог факултета. Покушавали су да

у правне науке увуку као истине

којекакве фашистичке теорије, не

слажу се са новим начином рзда,

критиковали су извесне одлуке на-

родних власти и покушавали су да

омету извршење тих одлука. НСО

је на својим конфервнцијама закљу-

чила да се од универзитетских и

народних власти затражи искључе-

ње ових студената са универзитета.

Доносимо имена неких од њих:

Воркапић Спасо. У гимна-

зији је важио као шпијун фаши-

стичког професора и злогласног ру-

ководиоца „Националне службе“,

професора Милорада Марчетића, са

ким је и за време окупације одр-

жавао најприсније цазе. За време

окупације радио је у државној фа-

брици шећера на Чукарици, постав-

љен на препоруку ујака ДушанаЛе-

тице, окупаторског комесара за фи-

нансије. Одржавао је свакодневно

везе са квартом. Пратио је запо-

слене раднике који су били осум-

њичени као комунисти. Тако је, на

пример редовно пратио инж. Нема-

њу Даничића, који /е стрељан на

Бањици. Провоцирао је другове\ ну-

дећи им забрањене књиге, летке

итд., а све у намери да доцније те

људе денунцира полицији. Тако је

једном другу нудио око 100 при-

мерака прогласа Ц. К. КПЈ. По-

четком 1942 године агитовао је за

Дангићеве четнике и послао је око

30 радника избеглица за Дангићеве

четнике. 1943 године провео је око

месец дана у санаторијуму на Озре-

ну, пратећи и шпијунирајући пок.

Богдана Дујића,
коме је син 1941

године отишао у партизане. За вре-

ме хапшења Милоша Жака, Томе

Јаковљевића, Воркапић је вршио

праву хајку да пронађе другарицу

Лепу Михајловић, која је такође

требало да буде ухапшена. Под из-

говором „да /е побегао у партиза-

не“, Воркапић је стварно отишао у

Немачку, бежећи пред нашом НОВ

и тек кад је поверовао да се на ње-

га заборавило или да су сви они

којп га познају изгинули, враћа се

са репатрирцима као „политички

кривац“.
Миловић Велимир Вељко.

За време окупације био /е коман-

дант и руководилац равногорске ом-

ладине у Беранима. Цело време о-

купације, односно од 1942 до 1945

године борио се са оружјем против

народноослободилачке војске. 1944

године отступао /е са Немцима н

четницима из Црне Г оре. Код кућс

су пронели глас да је умро. Кри с

се негде у Србији, а у децембру ме

сецу 1945 године уписао се наПрав

ни факултет у Београду.

Шиндић Србобраи. За врем(

окупације био је активни члан чет

ничке равногорске омладине. Стал

но је био са Љотићевцима из теро-

ристичке организације „црна рука“.
На Цетињу је био у четничком „ло-

вачком батаљону“ за „чишћење те-

рена“ и хапшење партизанских по-

родица. Касније /е био на служби у

претседништву полиције као агент и

контролор на блоковима за контро-

лу пролазника, одводио је поједин-

це у полицију где су их саслушава-

ли и тукли. При повлачењу четни-

ка бежи за Скадар. Шиндић /е у

почетку окупације био у логору али

се тамо упису/е у четнике и врши

агитацију за масовни упис у четни-

ке. Од изласка из логора поста/е

активни непријатељ НОП-а.

Вељковић Владимир. Из Дра-

ча. Он и цела његова породица

немају право. гласа. Дезертер је. .
Када га /е један друг упитао да ли

је поднео сведочанство на ре/визи-

ју, одговорио је: „Нећу да ми ква-

ре сведочанство са петокраком".

Његов отац за његове студије ка-

же: „Не мора сада да студира, нека

чека кад дође време“.

Даница Ћосић. Студент пра-

ва првог семестра, родом из Ваље-

ва. За време окупације била је ак-

тивни члан покрета Д. М. Слала је

материјал и стајала са четницима у

тесној вези. Организовала је свеча-

не погребе четника, као „Циге" и

других. После ослобођења наставља

са својим радом. Крала је слике са

изложбе „Злочини окупатора и њи-

хових помагача“. Ради тога је била

у затвору. Нема право гласа.

Николић Топлица. Из Кња-

жевца. Познат је под надимком.

„Туре коњар\. Нема право гласа.

Од 1943 године фебруара месеца

налазио се у П добровољачком /у-

-ришном батаљону. Учествовао је у

свим акцијама у Топлици и Јаб.ш-

ници. Јула месеца 1943 године сту-

пио је у четнички књажевачки кор-

пус, а затим је био обавештајни о-

фицир истог. На тој дужности остао

је све до 20 септембра 1944 годин?. ,

када је ступио у НОВ. Као дражи-

новски функционер давао је подат-

| ке о „сумњивим лицима“, тј. о сим-

патизерима НОП-а своме брату Жи-

ки, четничком војном судији. Сара-

I ђивао је у четничким листовима

| „Глас старе планине“ и другим.

Јелисавета Јовановић. Сту-

дент трећег с&местра, одмах по о-

купацији још док је била у Скоп-

љу, била је свакодневно у друштву

Немаца по кафанама и посласги-

чарницама и са Драгославом Аран-

' ђеловић, такође студенткињоц. >

Нишу је била чешће у љотићевској

униформи и са љотићевцима вршн-

; ла претресе по кућама. Ишла /е као

| теренски орган по селима и редов-

\ но долазила код Живковића, шефа

, полиције (специјалне) и денунцира-

. ј ла људе. Отац јој је био истакнути

] љотићевац и у затвору /е као та-

кав умро.

Осим наведених, још 16 студенага

Правног факултета су предложени

? универзитетским властима за исте-

- ривање са факултета због њиховог

- противнародног рада.

Курс хемије на медицинском факултету
На иницијативу др. Павла Тргтинца,

а у везм са објављеним такмичењем

наставног особља, органнзован је,

за време семестралног распуста,

курс из хемије на Медицинском фа-

култету. Предавања су одржавана

сваког дана од 15 до 17 часова и за

то време је поновљено читаво гра-

диво општег дела хемије.

На курс је долазило шест до се-

дам стотина студената, и ако у ан-

фитеатру анатомског института има

свега три стотине места. Многи од

њих били су у сали два, три сата

пре почетка предаван»а г
па су тамо

и ручавали, само да
6и обезбедили

место одакле +»е моћи да прате пре-

давања која су
била веома присту-

пачна. Поред медицинара на преда-

вања су долазили ветеринари, фар-

мацеути, агрономи ,
техничари, па

чак и неки другови са филозофског

факултета. Сви су они врло пажљи-

во слушали предавања и поставл»а-

јуф>и умесна питања показали да же-

ле да темењно савладају овај тако

важан предмет.

За време часа

СТРАНА 6
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Предавање професора

АРТЕМИЈА ВЛАДИМИРОВИЋА АРЦУХИНА
Бурно поздрављен од студента

адржао је на Правном факултету

тредавање професор Московског

/ннверзитета Артемије Владимиро-

пФ Арцухин. Пре предавања он

:е захвалио студентима на срдач-

шм поздраву рекавши; „Необично

фијатно ме је дирнуо овако то-

-Iао пријем, јер ја сам само један

:кромни совјетски научник, а ово

»душевљење примам на рачун Цр-

-Iене армије.“ *

Данас, рекао је он изме-

\у осталог, има у СССР 22 уни-

(ерзитета и 700 виших стручних

икола. Студенти се уписују иа у-

шверзитете конкурсом. Они који

:е Зи били примљени одлазе у

фуге више школе.

Сви примљени студенти пре сту-

ања на универзитет, обавезују се

[а испуне план учења. Студије

:рају 4—5 година, према томе

Iта се студира.
Сваки студент је

;ужан да на време полаже испи-

е. У случају да без оправдања не

оложи испите на време искључу-

е се са факултета. У Совјетском

;авезу нема „вечитих“ студената.

Сви студенти су материјално о-

езбеђени. Више од 90% студена-

а у Совјетском Савезу прима

типендију од државе која се из-

аје у новцу или у разним про-

уктима. За студенте из унутра-

гњости су обезбеђени домови.

Две године пре него што дипло-

ирају, студенти раде практичне

адове који су веома важни. О-

ене на практичним радовима не

ависе 6д оцена на усменим

има. Оцене су одличне, добре и

овољне, како’ за усмене испите,

ако и за практичне радове.

Студенти могу слободно да ои-

ају професора који ће им преда-

ати, јер је број професора до-

ољан. По завршеним студијама

ајбољи студенти остају на Уни-

ерзитету као аспиранти. Они мо-

ају најмање три године да се

аве научним радом и при томе

емају никаквих других дужности.

[осле три године самосталног на-

чног рада имају право да бране

нсертацију којом стичу право на

нтулу Доктора иаука. После тога

ни настављају своју научну из-

радњу, врше самостална научна

спитивања и после три године и-

ају право да, бранећи ди(;ертаци-

/, добију титулу Доцента и по-

гају помоћни наставннци.
После

Зш три године научног и настав-

ичког рада могу бити од стране

рофесора факултета на коме ра-

е изабрани за редовне профе-

оре.

Поред ових студената, који на

ннверзитету остају као аспиран-

и, могу одлични студенти остати

а Универзитету и у звању аси-

тента. Тада су они дужни да

омажу професору у извођењу

аучних радова и предавања, а

пободно време могу да искористе

а самостални научни рад тако.да

а шест до осам година могу да

стекну право и могућност да бра-

не дисертацију за титулу Доктора

наука н могу даље да се научно

развијају.

За време отацбинског рата Мо-

сковски универзитет био је нре-

сељен у Ашхабад (у Туркестану),

а касније на Урал. Предавања су

текла нормално совјетској зем-

љи су били потребни нови научни

радници. 1943 г. Московски универ-

зитет је враћен у Москву. Пре него

што су могли да се уселе у старс

зграде било је потребно да се ове

поправе. Студенти су ту много

учиннли. Они су сопственим снага-

ма оправили свој Универзитет

тако да је он сада лепши него

што је био пре рата. Сада већ У-

ниверзитет у Москви ради нор-

мално. Многи студенти борци

су се вратили из рата, а има и ве-

лики број нових студента из свих

крајева Совјетског Савеза.

Завршавајући своје предавање,

професор Артемије Владимировић

Арцухин, изразио је жељу да се

веза и братска сарадња између

Московског >и нашег Универзитета

Још више продуби.

На краЈу се ректор др. Стева

Јаковљевић срдачно захвалио пре-

давачу у име Беогјзадског уни-

верзитета, у име просђесора и сту-

дената.
О I

Р. Ј.

Професор московског Универзитета
А. В. Арцухим

Наши примери

Међу студентима техннке исти-

у се појединци који својим уче-

>ем и радом мог.у служити као

ример свима студентима. То су;

Хорват Радослав, студент IV

одине машинског отсека. Он је

отпретседтшк стручног удружења

'СхМЕТ-а у коме је агилан и вре-

. ан. Да 6и олакшао својим мла-

им друговима из I године учење

з математике он им одржава

урс који посећује стотину сту-

.ената. Најбољи је ученик на ма-

шнском отсеку.

Друтарица Вера Вукелић, сту-

енткиња I године технологије, Је

Е една од наЈвреднијих студентми-

>а. Она Је организовала Комисију

а обнову Техннчког факултета,

■ред којом стоЈе одговорни зада-

:и. Радне груле, које је она ор-

анизовала по отседима, показуЈу

идне резултате.

Милић Нада, студенткиња I го-

.ине машинског отсека је вођа ра-

;ше групе коЈа Је најбоља на фа-

I :ултету и по датим радним часо-

,.’има и по квалитету рада. Сама Је

дала !3 и по сати добровољног
;>ада.

Веровали или не...

...На испиту из статистике у мар-

'у 1946, студент права Стошић

гије заао колико националности и

солнко федералних јединица има

I>НРЈ, а ипак, је на испиту добио

иест!

...У јеку такмичења на Меди-

јинском факултету на испиту из

семнје, у групи од пет студената

|1 год. тројица су пали а само

шојица сс положили.

КРУЖОЦИ НА IV ГОДИНИ

ГРАЂЕВИНСКОГ ОТСЕКА

Код нас су образовани кружоци

којима је обухваћено 86%. Ови су

кружоцн поставили себи конкрет-

ни задатак да спреме градиво из

предмета Хидротехнике и Саобра-

ћаја. Било Је предвиђено да се у

току 108 радних сати, махом уве-

че, пређе потребно градиво. Неке

стручне књиге, које су нам недо-

стаЈале, добили смо из кабинета

тако да кружоци располажу по-

требним уџбеницима.

Рад у кружоку з<а сво време ни-

је ничим ометан. Треба истаћи да

је постоЈала потребна дисципли-

на и да уопште није било изоста-

јања.

Сво градиво је пређено у одре-

ђеном времену. Ни један радни

дан није био изгубљен. Пројекте

смо радили упоредо са предмети-

ма и били смо у стању да ггрија-

вкмо све испите из саобраћајне

групе. Полагање испита је у току.

Велике демонстрације египатских студената
Како је јавио Рајтер, неколико

хиљада студената и ученика сред-

н»их школа приредило је уличне

демонстрације у знак протеста про-

тив присуства британских трупа у

Египту.
Уз поклике „независност Египта“

демонстранти су зауставили сао-

браћај. 1
Сличне демонстрације лриреди-

ла је у Каиру средњошколска о-

младина.

Неколико дана касније студенти

универзитета Фуад ел Авал у Џи-

зи у предграђу Каира одржали су

велики митинг.

Студенти и студенткиње су у

својим пламеним говорима иста-

кли захтев да стране трупе одмах

напусте Египат.

Док је Мохамед Хасан Ел Аша-

ви паша, министар просвете, апе-

ловао на студенте да наставе са

похађањем предавања и чекају да

влада постигне независност доли-

не Нила, прекинуо га је узвик:
„Ни Један Египћанин не би треба-

ло да се прими власти, док год се

стране трупе налазе у Египту".

После састанка на универзитету

Фуад Ел Авала, студенти су хтели

да у поворци пођу у Каиро али их

је полиција растурила.

После тога, студенти су се по-

ново сврстали у редове и одлучи-

ли да пођу у град како би се спо-

јили са студентима универзитета

Алазара.

Пре но што су кренули у град,

студенти су донели следећу ре-

золуцију;

1) да се прогласи тродневни

штрајк „у знак сећања «а мучени-

ке“;

3) да се приступи бојкоту ен-

глеског језика;

3) да се идућег понедељника

спречи излажење енглеских листо-

ва који излазе у Каиру и „у знак

сећања на оне који су пали као

жртве британског империјализма".
*

Према писању дописника Рајте-

ра из Каира око 25 хиљада студе-

ната са универзитета Фуада Ел А-

вала и Алазахар штрјковало је у

знак сећања на Египћане који су

погинули приликом демонстрација
21 фебруара.

Према саопштењу агенције Ју-

најтед Прес из Каира, руководио-

ци студентске омладине на масов-

ном митингу на коме је учествова-

ло преко десет хиљада студената,

изјавили су да Национални коми-

тет студената и радника намерава

да предузме одлучне мере протнв

Британаца, ако они у две недеље

не евакуишу своје трупе из вели-

ких градова Египта.

Комитет је египатској влади о-

бећао да неће прибегавати насиљу

у току ове две недеље, али по и-

стеку овог рока, ако Британци од-

бију да евакуишу своје трупе, ко-

митет ће разаслати своје претстав-

нике по целом Египту у циљу ор-

ганизације борбених снага. Руко-

водиоци студентске омладине изја-

вили су да ће, када 26 фебруара

стпочну предавање, студенти бој-

ковати часове енглеског језика.

Агенција Асошијетед прес саоп-

штава из Каира да су студенти са

универзитета Фуада послали прет.

ставнике Комитета египатском ми-

нистру претседнику Ситки-паши са

захтевом да све школе и универ-

зитети буду три дана затвореии.

Према вести Јунајтед преса 3 о-

вог месеца у целом Египту је о-

држан једнодневни штрајк у знак

сећања на студенте који су убије-
ни 21 фебруара.

У извештајима из Александрије
јавља се да су египатска војска и

полиција отвориле ватру на масв

које су приредиле антибританске
демонстрације.

Студентска амбуланта
Здравствени одбор студената Бео-

градског уннверзитета отворио је

своју амбуланту. Ова новоотворена

амбуланта намењена је само сту-

дентима Универзитета, високих

стручких школа и академија у Бео-

граду. Студентска амбуланта има

лекаре, којима ће рад у амбуланти
бити примарна дужност, а не уз-

гредна.

Ти лекари студентске амбуланте
обављаће лакша лечења у амбулан-
ти, а све специјалне и теже случаје-
ве слаће на одговарајуће клинике

Медицинског факултета. У оквир

амубланте спадају и две специјалне.

Једна за кожне венеричне болести,

а смештена је на Универзитетској
дермато-венеролошкој клиници, дру-

га, специјална амбуланта за плућне

болести, и налази се на Трећој ин-

терној (фтизиолошкој) клиници.

Обе ове специјалне амбуланте воде

специјалисти одговарајуће струке,

а такође су универзитетски лекари.

Амбуланта има најпотребнији ин-

вентар и приручну апотеку. Студен-
ти се могу обраћати директно у

своју амбуланту, а она ће према

природи случаја »ли- -сама -лечити

или слати на специјаЛне клинике.

Тако ће студентска амбуланта вр-

шити и тријажу и бити централно

место за оболеле студенте.

Обавезни лекарски прегледи но-

воуписаних студената вршиће <е

једино у овој амбуланти.

Лекари амбуланте обилазиће и

студентске домове, а у случају п>

требе ићи ће и у приватне станове

оболелих студената.

Просторије амбуланте налазе се

у згради Деканата медицинског фа-

култета и отворене су сваког дана

од 11 и 30 до 13 и 30. На Београд-

ском универзитету, високим струч-

ним школама и академијама има

већ ове школске године око 12.000

студената. Стога је велики значај

ове студентске амбуланте и то је

један од најважнијих корака ка

здравственој заштити студентсче

омладине.

Узимајући у обзир тегобе кроз

које Је пролазила студентска омла-

дина у овом рату, патње којимаДе
била изложена, јасно је да је про-

ценат здравствено угрожених вели-

ки. Сем тога, ове школске године

иису се за све студенте могли ство-

рити повољни услови за смештај.

Много наших другова станује у не-

хигијенским становима. Све поме-

нуте чињенице неповољно утичу на

здравље студентске омладине. Сто-

га наша амбуланта треба да буде
место где ће наши другови моћи да

увек контролишу своје здравље, не

лозвољавд|’\;ћи ла болегт учмр

Ђ. Поповић-Ерак, ст. мед.

Иурсеви на архитектонском

отсеку

Зоог недостатка уџбеника из

предмета: „Грејање и проветрава-

ње“, наставна комисија се обрати-

ла професору *Ду-шану Томићу с

молбом да одржи курс из тог

предмета. И ако врло стар и бо-

лестан, професор Томић се од-

мах одазвао молби н одржао курс

који је трајао месец и по дана.

Курс је ових дана са успехом за-

вршио рад.

КРУЖОЦИ МАТЕМАТИЧАРА

Математичка група Фнлозоф-

ског факултета сматра се за гру-

пу која је постигла најsоље ре-

зултате у групном учењу на на-

шем факултету. Нови слушаоци V.-

мају 4 кружока а старији 2. Сваки

кружок има ггросечно по 6 или 7

чланова, јер се тај број показао

најзгоднији. За сваки предмет од-

говоран је по један друг или дру-

гарица. Друг коме је поверено во-

ђење кружока по предмету .има

задатак да тражи литературу за

тај предмет, сређује предавања и

белешке.

Другови и другарице који су за-

послени организовали су засебам

кружок. Тај кружок воде они сту-

денти који редовно похађају пре-

давања и који већ раде и У ДРУ-

гим кружоцима. На овај начин с-

могућили смо друговима који по-

ред студија морају и, да раде, да

не изостају 5а нама и да редокно

савлађују градиво. Л>. Милетић.

ст. филозофије.

Припреме нп Академији ликовних уметности за

изложбу у оквиру III конгресп УСДОЈ-о

Београдска Академија ликовчих

угметности у заједници са загребач-

ком и љубљалском академијом

'приступила је огранизован>у и цри.

Iнреман>у излоонбе новодом 111 кон-

греса УСАОЈ-а у Загребу.

Један од задатака који су |цри-

мили студенти Академије лииовних

уметности јесте техничка обрада

паравана на којима ће бити при-

казаиа борба омладине Југославије

у периодима цре рата, за време

окупације и од ослобоћења до да-

нас. На омо 40 великих шаравана

биће борба омладшне ориказана

фотографијама, монтзжајма, стати-

стииким пода(Цима, графиконима.

цртежима итд. Свакн пзраван биће

целина за себе. Студенти су се за-

»ста шрвдано и с л>убавл>у прихва-

тили овог посла

Студенти су пркмилгн да изрзде

у ул>у портрете неколициине слав-

них амладинских бораца хероја

који су пали у борби.
Неки другови нартизани који

су већ самостално излзгали «а из-

ложбама УЛУС-а (Петрић, Солар-

жик), сада су се прихватили обим-

нијих ,већих радова. Тако В. Пе-

трић-Шепа ради и великн рел>еф

који приказује борбу омладине

против окупатора. Соларжик слика

триптихон моји ће приказнвати

борбу омладине пре рата, зз време

Народно-ослободилачког рата и у

обнови земље. Даље, Р. Суботич-
ки-Лала ради фигуру Лоле Рибара
у природној величини. Божа Илић

ради велику композицнју, ко|а

приказује патн>е нашег народа за

време окупације .

Осим ових великих композиција

већина студената ради на компо-

зицијама у уљу и у графици. Што

се тиче графичких радова који би

приказивали омладину у борби и

изградњи, предвиђено је да се

те графике ставе у засебне мапе

које ће бити изложене посетио-

, цима.

Према одушевљешу са којим су

! студенти Уметничке академије при.

|ступили, како /техничком уређењх
изложбе, тако и изради самостал-

них радова може се већ сада, док

су радови још у току, рећи да ће

изложба показати да је студентс

Уметничке академије обухватио о-

! младински полет стваралачкот ра-

ј да. С друге стране, студентн

будући уметници увидели су да

борба и патње наших народа

претстављаЈу неисцрпно врело на-

дахнугћа, обиље тема. Нродни сту-

динти су колективно, масовно при-

ступили резлизовању овог неиз-

меоног идвопа тема.
,пи<

А. Лашсћ

студ. Акад. .јги«. уметиостн
Казански уимверзмтет: Студенти учесници у Отаубинском рату враћају се на продужетак студија
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ДЕБАТНИ КЛУБОВИ

Филозофски факултет

Дебатни клуб Филозофског фа-

култета отворен је предавањем

ректора др. Стевана Јаковљевића

„О материјалистичком и идеали-

стичком схватању света“.

У предавању је друг ректор у-

казао на сву ненаучну основу и-

деалистичке филозофије, сву ње-

ну неживотност и на проблеме ко-

је је сна накарадно решавала,

прелазећи затим на материјали-

стичко схватање света и на поста-

нак васионе и живота на земљи.

На завршетку предавања друг

Србислав Анђелковић, ст. права

ректор је осветлио марксистички

дијалектички метод као супротан

метафизици, који посматра све

ствари у органској целини и не-

прекидном кретању, а процес раз*

витка као процес који се
обавља

по једној прогресивној спирали у

јединству супротности.

У дискусији су другови, приме-

нивши то на своје области при-

родних друштвено-политичких на-

ука, показали исправност матери-

јалистичког схватања. Један од

другова указао је да је револуци-

онарна класа увек носилац мате-

ријалистичког схватања, док су и-

деализмом биле увек одевене вла-

дајуће реакционарне класе. На

крају дискусије један студент је

покушао да измири материјализам

и идеализам говорећи о њиховом

компромису.

Др. Јаковљевић је одговорио на

питања дискутаната и обраћајући

се задњем дискутанту речима:

„Као што је измирење класа бес-

мислица, такође и компромис из-

међу идеализма и материјализма

претставља само утопију, те о то-

ме и не може бити речи“, бурно

поздрављен од студената свих фа-

култета завршио је дискусију.

Правни факултет

На трећем састанку дебатног

клуба Правнога факултета одржа-

ла је реферат „Постанак класа и

њихова улога у развитку друштва*1

другарица Зорица Прикелмајер,

студент права. У дискусији је у-

главном допуњен реферат и рас-

ветљена су нека питања, као на

пример дефиниција класе.

Овај први наступ студенткиње

као референта показује да међу

студентима има добрих предавача

и треба у даљем раду Дебатних

клубова настојати да студенти и-

ступају са самосталним радовима.

Технички факултет

Отворен је Дебатни клуб студе-

ната технике. Предавач је био

инж. Тадија Поповић, помоћник

Министра рударства, са темом: „О

индустријализацији наше земље“.

Говорећи о значају индустрија-

лизације једне земље, инж. По-

повић је нагласио да инду-

стријализација не сме да баца у

глад, у беду милионе људикаошто

је то случај са индустријом у ка-

питалистичким земљама, већ мо-

ра да повећа благостање и живот-

ни стандард радних маса. Анали-

зирајући могућности индустрија-

лизације наше земље, предавач је

нагласио да имамо и сировинску

базу, као и фиНансиске и ДРУ*

штвенополитичке услове за инду-

стријализацију. Недостатак је ме-

ђутим питање кадрова. Стари ка-

дрови се морају чувати, а нови о-

способљавати. Важан је услов ин-

дустријализације и карактер вла-

сти у земљи, а то је код нас ре-

шено народно - ослободилачком

борбом.

Поред стручних питања су

обрађена у дискусији већи број

дискутаната је подвукао значај

кадрова за индустријализацију.
Студенти су кроз излагања на-

вели низ чињеница, које ће бити

као путоказ брзом оспособљавању

студената
технике: ближи контакт

са професорима, скупно учење по

кружоцима, радна дисциплина и

упознавање са техничким пробле-

мима изградње земље.

Душан Петровић, ст. технике

Ветеринарски факултет

„О потреби општег и друштве-

ног уздизања ветеринарских ка-

дрова“, је тема којом је Ветери-

нарски факултет обновио свој Де-

батни клуб. Говорећи о нзсловној

теми, професор Војислав Ристић

је изнео у кратким цртама начин

којим ћемо, уз подршку народних

власти, обновити пољопривреду и

сточарство
проблем који је за

брзу обнову наше земље од нео-

бичне важности.

у дискусији су истицани рђави

примери некадашњих ветеринара

који су одлазили у
нашаселакао

и сви пословни људи. Повода то-

ме давали су им тадашња држа-

ва и друштво. Данас је међутим о-

братно; не само да им друштво

неће давати повода за то, него

такве неће трпети у својој среди-

ни. Нашем селу потребан је струч-

њак ветеринар и опште образован

човек, а не занатлија.

Истакнута је потреба доноше-

ња закона о ветеринарској служ-

би, као и о организовању ветери-

нарских амбулантских станица.

Столић Петар, ст. ветерине

Студентски дом

Дом студената Београдског уни-

верзитета опет ради и прима сту-

денте.

Првенство пријема имају сту-

денти стипендисти федералних ре-

публнка Југославије.

Студенти нестипендисти, који

желе да се уселе у Дом, треба да

се обрате својим стручним сту-

дентским организацијама, које ће

их упутити у Дом.

Студенти стипендисти могу се

непосредно уселити.

Услови су: за стан са прањем

веша, огревом, осветљењем и ку-

пањем (једанпут недељно) плаћа

се дин. 450 унапред.

Овакве пароле нису само код

тежннчара

Фискултура

Стартујмо сви на пролећњем кросу
24 МАРТА ФАКУЛТЕТСКО, 31 УНИВЕРЗИТЕТСКО КРОС-КОНТРИ ПРВЕНСТВО

Као прва манифестација масовно-

сти, борбености, снаге и младости

нашег новог фискултурног покрета,

предвиђен је у овогодишњем фис-

културном програму „Пролећњи

крос 1946“, који ће се одржати 7

априла широм целе наше земље

„Пролећњи крос“ треба да буде

смотра целокупне наше омладине

села и града ,фабрика и школа, ка-

сарни и надлештва. „Пролећњи

крос“ треба да буде реви свих кул-

турних друштава, огранака и акти-

ва, од престоничких па до најмањих

сеоских. У њему треба да узме у-

чешћа сваки омладинац који је спо-

собан да трчи, сваки омладинац ко-

ји се припрема за ударнички рад

у обнови земље, сваки омладилац

који жели да понесе највеће фис-

културно признање Фискултурну

значку Југославије. Крос је предви-

ђен не само као грана која може

да обухвати милионске масе, већ

као грана која, са објективног

спортског гледишта, има највише

позитивних страна на почетку сва-

ке сезоне. Поред своје лепоте и за-

нимљивости, као трка која се изво-

ди у природи, кроз шуме, преко по-

ља и ливада, поред здравља које

се стиче трчањем на свежем вазду-

ху уз сталну промену декора; по-

ред напора који се савлађује трча-

њем преко равног и неравног тере-

на, на релативно дугим стазама

(крос-контри су готово увек мини-

мум 2 до 4 км.), крос-контри има

као главну особину надокнађивање

физичке кондиције изгубљене у то-

ку мртве сезоне, у периоду зимског

застоја, те стога он увек претстав-

ља најприкладнији прелаз из једне

у другу фискултурну сезону.

У овој огромној манифестацији

снаге и масовности нашег младог

фискултурног покрета, која ће се

спровести у заједничкој организа-

цији УСАОЈ-а, Главног одбора је-

динствених синдиката и ФОЈ-а, у

такмичењу би требало да узме вид-

ног учешћа и наша универзитетска

омладина. Обзиром на годишта која

су обухваћена академском наставом

и условима за овакве масовне на-

ступе, требало би да студенти пред-

њаче и бројем учесника и резулта-

тима на „Пролећњем кросу 1946“.

По примеру совјетских студената,

бујице наших другова треба да по-

хрле са Бањичког поља и да сесли-

ју са бујицом другова из фабрика

и надлештава у моћну реку снаге

и младости из које ће се сваке го-

дине изливати хиљаде и хиљаде

здравих и крепких инжењера, ле-

кара, професора, судија и других

народних стручњака, а упоредо са

њима познати и заслужни мајстори

југословенског спорта. Учешће тре-

ба да привуче на себе највећу па-

жњу наше НСО, наших студент-

ских удружења, наших кружока и

сваког појединог студента. Учешће

у њему је обавеза коју су студенти

на себе примили. То је обавеза ко-

ја заслужује велику пажњу, чије

реализовање ставља пред сву сту-

дентску омладину тешке задатке.

Да би се она испунила и организа-

ција такмичења тако масовног ка-

рактера могла успешно да спрове-

де, потребно је одмах прићи при-

премама, тим пре, што организацио-

но фискултура на неким факулте-

тима није добро постављена, што

многим друговима изглед фискул-

турних огранака и актива није до-

вољно јасан.

24 и 31 марта о. г. одржаће се у-

ниверзитетско и факултетска крос-

контри такмичења. Сваки фискул-

турни актив треба да искористи сва

расположива сретства агнтације, ка- .

ко не би ни један способан друг и-

зостао из ових такмичења. Дужност
фискултурних актива је да створе

и једно уже руководство, које ће

на себе примити организацију тре-

нинга и упис такмичара, који ће се

једном речју побринути за моби-

лизацију широких студентских маса

за „Пролећњи крос“. На сваких пе-

десет такмичара треба да се одреди

по један друг који ће бити рдгово-

ран за своју групу. Ради давања

што бољих резултата у овим такми-

чењима потребна је што већа, што

тешња сарадња између лакоатлет-

ских секција факултетских фискул-

турних огранака. У техничком ло-

гледу руководство је дужно да на-

прави бројеве за своје такмичаре,

одреди довољан број судија - стар-

тера, контролних органа, као и мар-

кира стазу.

Крос-контри од 24 и 31 марта по-

служиће као такмичења из којих ће

факултетски фискултурни огранци

као и централно друштво моћи да

извуку многе користи по питању

организације такмичења, по питању

коначних припрема за „Пролетњи (
крос“. Тако масовна такмичења, као

што су крос-контри; чине велике

тешкоће око њиховог техничког

спровођења, повлаче за собом про-

пусте нарочито када се нема довољ-

но стручнога кадра. Врло је веро-

ватно, обзиром на недовољно иску-

ство наших младих фискултурних

руководилаца, да ће такмичења од

24 и3l марта имати доста недоста- >

така. Стога је потребно да их воћ-

ство одмах уочи и, по могућству,

на лицу места уклони.

Такмичиће се у дисциплинама на

800 (другарице), 2000 и 4000 метара,

баш у дисцпилинама у 'којима ћемо

учествовати на „Пролећњем кросу“.

За нас је од нарочите важности ди-

сциплина на 4000 метара. Она ће

бити најнапорнија, захтеваће макси-

мум снаге, но то је крос-контри ста-

за која је од увек пружала највише

изненађења и била врло узбудљива.

Од Универзитетског и факултет-

ских крос-контрија зависи старт и ,

успех нас студената на „Пролећњем

кросу“! Уколико се будемо боље

припремили, уколико узмемо масов-

није учешће у толико ћемо пре

I испунити дату обавезу, допринети

■ јачању нашег младог фискултурног ,
покрета.

Павле Јовановић, ст. права

Тренинг за ирос: Медицинари стижу

на циљ

Незванично зимско првенство београдског универзитета у кошарци

Такмичење је организовала ко-

шарка секција Ф. Д. „Студента".

Такмичење је било пропагандног

карактера и имало је за циљ ства-

рање кошарка тимова на факулте-

тима. Утакмице су игране у шко-

ли за телесно васпитање по куп

систему.

Учествовали су следећи факул-

тети; Правни, ЕКВШ, Технички,

Ветеринарски и Медицински. Све

екипе су у међусобним борбама

дале врло лепу и на моменте живу

и технички дотерану игру.

Изненађење турнира била је од-

лична момчад Ветеринарског фа-

култета, која је у надмоћној игри

победила Технички са резултатом

16:13. Технички и Мед. фак. у ме-

фусобној борби дали су врло лепу

игру, коју је Медицински факултет

несрећно изгубио са 7:8.

Прво место турнира заузела је

надмоћна екипа Правног факулте.

та. Правни факултет је наступио

у саставу: Соколовић Милорад, По-

повић Небојша, Кашанин Ратко,

Цветковић Ђурица, Милићевић

Мирко и Бошковић Бранко. Фа-

култети су се на турниру овако

пласирали;

1. Правни
2. Ветеринарски
3. Технички

4. Медицински и

5. ЕКВШ.

Увиђајући значај ове врло по-

пуларне, корисне и лепе игре, ко-

ја почиње да добија све масовни-

ји карактер, управа „Студента“ ор-

ганизоваће читав низ такмичења да

би упознала, и за ову фискултурну

грану придобила што више студе-

ната.

Данас је велика већина студена-

та-играча кошарке, већ вгрифици-

рана за друга друштва, тако да

ће „Студент“ у пролећњим так-

мичењима наступити са новим ка-

дровима које ће секдија сама из-

градити. Стога је „Студент“ при-

ступио изградњи игралишта, тако

да ће за пролећно првенство ра-

сполагати најмање са 5 »ових и-

лралишта за кошарку. На тај на-

чин пружиће се младим играчима '
оно што је најнужније за одржа-

вање тренинга и утакмица.

Иван Кениг, студ. мед.
I

Студенти техниие нивепишу игралиште Ф. д. „Студент"

Шаховско првенство ЕКВШ
На ЕКВШ организован је лрвен-

ствени шах турнир. Сада играју

само три групе по 11 играча, а у

току су припреме за пријављених

четрдесет и седам играча. Очекује

се да ће се у финалном такмичењу

састати најјаче снаге на факултету,

од којих ће ЕКВШ створити јзку

екипу за међуфакултетско такми- )
чење.

_

ПРАВНИ МЕД. ФАКУЛТЕТ 1:0

На игралишту „Авале“ одиграна

је утакмица ивмеђу студената,'

празног и медицинског факултета. I
Оба факултета наступила су са(

својим најбољим тимовнма. Сређе-

нија момчад правног факултета

сигурно је решила утакмицу у сво-

ју корист.

ВЕТЕРИНАРСКИ ТЕХНИЧКИ

ФАКУЛТЕТ 4:3 (1:1)

Друга уткамица одиграна је из- ј

међу студената ветеринарског и

техничког факултета.

Целих 90 мин. игра је била жи-

ва и развијала‘се пред голом јед-

них и других. Оба тима су се за-

лагала до максимума. Захваљују- ј
ћи сјајној игри Митића ветери-

нарски факултет однео је победу-

Поред Митића у тиму ветеринара

истакли су се: Станковић-Пенда.

Шапинац и Тешић.

Просторије Секретаријата Уннвер*

зитетског одбора НСО налазе се на

Правном факултету Булевар Црвв-

не Армије 69 (соба 213, 214, 215).

Радно време сваког дана од!3—V

часова.

СТРАНА 8

.. мвл. Уовдмиштво и администраци/а, Београд, Бупеввр Црвене Арлвије 69 (Правни факултет). Телефон 30-992.

Одговорни уредник: Жарко ЦветкоеиК, студ. Д.

„Привредни претлед“, Београд. Стојана Пр<пиКа ул. 52.

НАРОДНИ СТУДЕНГ БРОЈ 2

Молимо све окружне и среске Од-

боре УСАОЈ-а у унутрашњости, да

нас обавесте да ли су примипи први

број „Народни студент“, који смо им

послали и колико им је потребно да

им убудуке шаљемо.

Због припично великих материјал-

них нздатака око издавања листа по-

требно је да се што пре пошаље но-

вац за примл»ене бројеве као и е-

вентуална претплата.

Молимо све другове студенте у у-

нутрашњости да шаљу своје дописе

за наш лист.
Редакцнја
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